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4.4 Střední škola grafická Brno, Šmahova 110 . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 34

4.5 HAPPY PRESCHOOL . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 36
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1
Významné události

1.1 Ze světa

Leden

• Volba prezidenta začala skandálem. Na Miloše Zemana se ve volební místnosti rozeběhla
do pasu nahá žena s anglickým nápisem na prsou - v překladu: Zeman - Putinova děvka.
Ochranka tuto ukrajinskou aktivistku strhla na zem, spoutala a prezidenta odvedla.

• První kolo prezidentské volby vyhrál o 615 tisíc hlasů Miloš Zeman. Ve druhém kole jej
vyzve Jiří Drahoš. Další pořadí: Pavel Fischer, Michal Horáček, Marek Hilšer, Mirek Topo-
lánek, Jiří Hynek, Petr Hannig, Vratislav Kulhánek

• Sedm držitelů klíčů odemklo Korunovační komnatu ve svatovítské katedrále. Klenoty byly
na týden vystaveny ve Vladislavském sále Pražského hradu.

• Sněmovna vydala šéfa hnutí ANO Andreje Babiše a druhého muže ANO Jaroslava Faltýnka
k trestnímu stíhání kvůli kauze Čapí hnízdo.

• Dne 27. ledna Miloš Zeman obhájil svůj mandát a zůstává prezidentem i na druhé období.
Ve druhém kole porazil Jiřího Drahoše o 150 tisíc hlasů, tedy o necelá tři procenta.

• Na mistrovství světa hokejistů do 20 let v Buffalu postoupilo Česko po třinácti letech do se-
mifinále.V něm podlehlo Kanadě 2:7, utkání o třetí místo s USA prohrálo 3:9. Finále Kanada-
Švédslo 3:1.

• Jako druhý Čech po Dominiku Haškovi má Milan Hejduk dres pod stropem arény NHL:
Číslo 23, které nosil v týmu Colorado Avalanche, bylo slavnostně vyvěšeno.

• Sportovkyně roku 2017 Gabriela Koukalová se nezúčastní zimních olympijských her v Pchjon-
gčchangu ze zdravotních důvodů.

• Sparta zaplatila nejvyšší částku, jaká kdy byla u nás zaplacena za fotbalistu: rumunský re-
prezentant , záložník Nicolae Stanciu, přichází z Anderlechtu Brusel za 115 milionů korun.

• Hokejové Kladno oznámilo, že druhému nejproduktivnějšímu hráči historie NHL vyřizuje
transferkartu. Útočník Jaromír Jágr tak ukončil kariéru v nejslavnější soutěži světa.

• V cele ve valdické věznici se oběsil Američen Kevin Dahlgren, který si odpykával doživotní
trest za vyvraždění čtyřčlenné rodiny svých příbuzných v Brně-Ivanovicích. Po hrůzném
činu v roce 2013 utekl do USA, byl však vydán zpět do Česka.

Únor

• Několik desítek zaměstnanců Českého rozhlasu podepsalo prohlášení, v němž protestují
proti výrokům generálního ředitele Reného Zavorala. Spor vznikl kvůlu reportážím Janka
Kroupy o Agrofertu. Zavoral v reakci na to Kroupu veřejně kritizoval.

• Sociální demokraté si na sjezdu v Hradci Králové zvolili nové vedení v čele s Janem Hamáč-
kem. Ten oznámil, že bude vyjednávat o vstupu ČSSD do koalice.



• Sedmadvacetiletý Ján Kuciak, slovenský ivestigativní novinář ze serveru Aktuality.sk byl
zastřelen ve svém domě nedaleko Bratislavy. S ním byla zabita i jeho přítelkyně Martina
Kušnírová.

• Slovenský premier Robert Fico sdělil novinářům tajnou verzi, která zpochybňuje, že jejich
kolegu Jána Kuciaka zabila mafie.

• V rezortu dopravy skončil v čele státního správce kolejí generální ředitel a člen ČSSD Pavel
Surý a nahradil ho Jiří Svoboda.

• Fotoreportér MF DNES Michal Sváček získal první cenu kategorie Série v soutěži Sportovní
fotografie roku 2017. Jde o snímky ze závodu 24 hodin Le Mans.

• Zpěvák a textař, kontrabasista a hudební aranžér Dušan Vančura, známý ze Spirituál kvin-
tetu, slavil v Lucerně osmdesátiny. K večernímu koncertu musel přidat ještě představení od
14 hodin.

• Fotbalová asociace požádala policii, aby prošetřila podezření, které se týká Mohelnice, klubu
třetí ligy. Materiály a výpovědi naznačily, že výsledky v českém fotbale ovlivňují sázkařské
gangy z Asie.

• Hokejoví vetráni Petr Nedvěd a Jaromír Jágr vládli ve vyprodané aréně v Liberci. Jágr v pr-
voligovém utkání mezi svým Kladnem a Benátkami třemi asistencemi dirigoval výhru 7:2.
Nedvěd, který se loučil s kariérou, se blýskl gólem a asistencí.

• 16 účastníků zlatého turnaje století v Naganu se sešlo v Síni slávy českého hokeje, aby si
připomnělo, že letos uplynulo 20 let od tohoto senzačního úspěchu.

• V jihokorejském Pchjongčchangu byly slavnostním ceremoniálem zahájeny zimní olympij-
ské hry. Představílo se na nich 93 českých olympioniků.

• Ester Ledecká šokovala celý svět. Přijela bojovat o zlato na snowboardu a získala zlato i
na lyžích, a to v super-G. O setinu vteřiny porazila rakouskou reprezentantku Veithovou.
Prohlásila: „Na tuto olympiádu budu vzpomínat do konce života.“

• Hokejoví reprezentanti skončili na olypmiádě čtvrtí, v posledním utkání podlehli Kanadě
4:6. Den poté ve finále Rusko vyhrálo nad Německem 4:3 v prodloužení.

• Fotbalisté Viktorie Plzeň postoupili do osmifinále Evropské ligy.

• Přes 90 let řešili Brňané, kde má stát hlavní vlakové nádraží - u řeky Svratky nebo centru pod
Petrovem. V únoru však zastupitelé rozhodli - nádraží se přestěhuje v řece Svratka. Nyní se
debaty točí kolem nákladní dopravy, na kterou hodnotící komise expertů zapomněla, a také
kolejového diametru - obdoby metra, který má částečně pod zemí spojit sever a jih Brna.

Březen

• Čínská skupina CEFC měla potíže. Objevila se zpráva, že Jie-Tin-ming, šéf skupiny a po-
radce prezidenta Zemana, byl zadržen. Šlo o podezření z ekonomické trestné činnosti.

• Sergej Skripal a jeho dcera byli v britském Salisbury otráveni nervovým jedem. Oba přežili.
Skripal je bývalý ruský dvojitý agent pracující pro Brity i Rusy. Od roku 2010 žije v Británii.

• Tisíce lidí na Václavském náměstí v Praze protestovaly proti volbě předsedy komise pro
Generální inspekci bezpečnostních sborů. Byl jím poslanec KSČM Zdeněk Ondráček, který
se před listopadem 1989 podílel na potlačování demonstrací. Nakonec se pan Ondráček této
pozice vzdal.

• Ve Vladislavském sále Pražského hradu přednesl prezident Miloš Zeman inaugurační pro-
jev. Zhruba 15 poslanců a senátorů na protest odešlo ze sálu. Zeman totiž jmenoval své
nepřátele, především Zdeňka Bakalu.
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• Premiéru Robertu Ficovi zlomila vaz krize vyvolaná vraždou novináře Kuciaka a jeho part-
nerky. Prezident Andrej Kiska sestavením vlády pověřil vicepremiera Petera Pellegriniho.

• Vladimír Putin vyhrál volby a zůstal ruským prezidentem.

• Bývalý francouzský prezident Nikolas Sarkozy byl vzat do vazby.pro podezření, že od libyj-
ského diktátora Muammara Kaddáfího přijal 50 milionů eur na svou kampaň v roce 2007.

• Největší průmyslové neštěstí za čtyři desetiletí: v Kralupech nad Vltavou zahynulo při vý-
buchu v chemičce šest lidí.

• Bývalý premiér Bohuslav Sobotka oznámil, že se po 22 letech ve Sněmovně vzdává man-
dátu.

• Film Bába z ledu získal šest Českých lvů vč. sošky za film roku. Hlavní předstasvitelé
Zuzana Kronerová a Pavel Nový byli oceněni za hlavní roli, Petra Špalková za vedlejší roli.
Nejlepší mužský výkon ve vedlejší roli předvedl Oldřich Kaiser ve filmu Po strnišiti bos.

• Ringo Starr, bývalý bubeník Beatles, byl povýšen do šlechtického stavu za službu hudbě.

• Do Síně slávy České hudební akademie byl uveden Vladimír Merta.

• Z cen Thálie za rok 2017 - Činohra: Tereza Dočkalová, Daniel Bombas. Opera: Maida Hun-
delingová, Svatopluk Sem. Opereta, muzikál:Katarína Hasprová, Peter Pecha, Nikola Má-
rová, Ondřej Vinklát. Ceny za celoživotní dílo: Petr Kostka, Bohuslav Šulc, Miroslav Švejda,
Richard Böhm, Jiří Korn.

• Brankář Petr Čech (v Arsenalu) dosáhl na 200. nulu v Premier Leagu, nejvíc ze všech bran-
kářů v historii soutěže.

Duben

• Sociální demokraté oznámili, že končí jednání o vládě. Předseda ANO Andrej Babiš jim
nabízel pět ministerstev, ale ne vnitro.

• Konzervativní premier Viktor Orbán vyhrál po třetí za sebou parlamentní volby v Mad’ar-
sku.

• Několik tisíc lidí protestovalo na Václavském náměstí v Praze proti premiéru v demisi An-
dreji Babišovi. Podobné akce se konaly i v několika dalších městech.

• V Alžírsku při největší letecké havarii v africké historii zahynulo 257 lidí.

• Sociální demokraté obnovili jednánní o vládě s ANO.

• Teplý pátek překonal rekordy na 102 meteorologických stanicích, kde se měří déle než 30
let. Nejtepleji bylo v Praze na Karlově - 28,5 stupně.

• Pražský arcibiskup Josef kardinál Beran zemřel v roce 1969 v Římě, protože mu komunis-
tický režim zabránil v návratu z Říma do republiky. Po 19 letech se jeho ostatky vrátily do
Prahy. Tisíce lidí přišly vzdát čest rakvi s jeho ostatky. Bohoslužbu celebroval arcibiskup
Dominik Duka. Prezident Miloš Zeman se nezúčastnil, protože navštívil sjezd komunistů.

• Kate, manželka britského prince Williama, porodila v Londýně syna. Manželé mají už tře-
tího potomka. Stal se pátým v pořadí nástupnictví.

• Miliardář Petr Speychal, bývalý majitel ČKD Praha DIZ a hokejové Sparty, skončil v cele
kvůli krácení daní, policie pozatýkala 21 lidí.

• Na setkání jihokorejského prezidenta Mun Če-ina a severokorejského vládce Kim Čong-
una se obě země dohodly, že budou pracovat na odstranění jaderných zbraní z Korejského
poloostrova. Schůzka se konala v pohraniční obci Pchanmundžom.
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• Biatlonistka Gabriela Koukalová pokřtila knihu Jiná, kterou napsala s Martinem Moravcem,
vedoucím Magazínu DNES. V ní otevřeně mluví o zákulisí svého sportu. V ní dvojnásobná
mistryně světa a držitelka dvou stříbrných olympijských medailí přiznala bulimii a anorexii.

• Tenisové reprezentantky vyhrály v Německu a postoupily do listopadového finále Fed Cupu.

• Pátý zápas hokejové extraligy skončil v Třinci vítězstvím Komety. Obhájce titulu získal už
třináctý titul a je nejúspěšnějším českým klubem všech dob.

Květen

• V Malajsii mají nejstaršího premiéra na světě: Mahathir Mohamad se jím stal v 92 letech a
304 dnech věku.

• Při střetech s Izraelskými vojáky na hranici mezi Izraelem a Pásmem Gazy bylo zastřeleno
přes 50 Palestinců. Palestinci protestovali proti otevření amerického velvyslanectví v Jeruza-
lémě.

• Dva gayové si prosadili v Česku, aby v rodném listu byli zapsáni jako pravoplatní rodiče
oba. Jejich žádosti vyhověl Nejvyšší soud.

• Do Prahy dorazila největší vzducholod’ na světě Zeppelin NT, obr dlouhý 75 m.

• Přes sto tisíc příznivců královské britské rodiny doslova obléhalo hrad Windsor. Princ Harry
si tam vzal Američanku Meghan, nyní už vévodkyni ze Sussexu.

• Soud v Prostějově poslal do vazby muže, který 20. prosince 2016 vážně zranil levou ruku
tenistky Petry Kvitové, která hraje levou rukou.

• Tradičně byl zahájen 73. ročník Pražského jara, a to provedením symfonických básní Má
vlast. Hrála Česká filharmonie a dirigoval Tomáš Netopil.

• Český zpěvák Mikolas Josef v soutěži Eurovision Song skončil šestý.

• Za 157,2 milionů dolarů (3.4 miliardy korun) se na aukci v New Yorku prodal obraz ležící akt
od Amedea Modiglianiho. Absolutní rekord drží obraz Leonarda da Vinciho: 450.3 milionů
dolarů.

• Cenu Václava Paciny pro nejlepšího hokejisty play off, kterou uděluje MF DNES, získal
Martin Erat z Brna.

• Hokejoví reprezentanti zahájili mistrovství světa v Dánsku vítězstvím nad Slovenskem 3:2.
Národní tým pak prohrál ve čvrtfinále s USA 2:3.

• Fotbalisté Viktorie Plzeň už po páté vyhráli ligu. Předchozí tituly jsou z roku 2011, 2013,
2015 a 2016.

• Švédsko se stalo mistrem světa v hokeji. Pro Švédy byl to 11 titul, Česko a Československo
jich mají 12.

• Brankář Petr Čech už po dvanácté převzal od novinářů Zlatý míč pro nejlepšího fotbalistu
v sezóně 2017/2018.

• Největší palbu kritiky sklidila hra Naše násilí a vaše násilí chorvatského režiséra Olivera
Frljiče, kterou uvedl v květnovém festivalu Divadelní svět Brno. Scéna, v níž Ježíš znásil-
ňuje muslimku, způsobila poprask. Církevní hodnostáři psali stížnosti, věřící stávkovali na
náměstí a protestovali i lidovci či komunisté. Členové hnutí Slušní lidé dokonce při před-
stavení vtrhli na jeviště, takže musela zakročit policie.

• Velkolepá výstava ke stému výročí vzniku ČSR na brněnském výstavišti Republika hostila
desítky akcí, koncertů, výstav. Přilákala 170 tisíc lidí. Největším tahákem se stala část Slo-
vanské epopeje Alfonse Muchy a jeho plakátů.
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Červen

• Prezident Zeman podruhé jmenoval předsedu hnutí ANO Andreje Babiše premiérem.

• Poprvé v dějinách se setkali americký prezident a severokorejský diktátor. Donald Trump
získal od Kim Čong-una slib, že se zbaví jaderných zbraní.

• Turecký prezident Recep Tayyip Erdogan si více než 52 procenty zajistil výhru v prezident-
ských volbách.

• Zeman jmenoval druhý kabinet Andreje Babiše. Vláda je menšinová vláda ANO a ČSSD.
Chybí ministr zahraničí, nebot’ prezident odmítl jmenovat kandidáta ČSSD Miroslava Po-
cheho. Ministerstvo bylo vedeno prozatímně ministrem vnitra Janem Hamáčkem.

• Středočeský krajský soud poslal už podruhé bývalého hejtmana Davida Ratha na osm a půl
roku do vězení za to, že si nechal slíbit úplatky v hodnotě 22 milionů korun a z toho už 16
milionů převzal.

• Vrchní státní zástupkyně Lenka Bradáčová oznámila, že obvinila pět lidí a jednu firmu ve
věci dodávek služeb do Nemocnice Na Františku a Nemocnice Na Bulovce.

• Začal 53. ročník mezinárodního filmového festivalu v Karlových Varech. Bylo promítnuto
182 filmů.

• Jeden z nejlepších českých fotbalistů všech dob Tomáš Rosický se ve vyprodané Spartě na
hvězdné exhibici loučil s kariérou.

• Fotbalová liga zmizela z České televize. Společnost O2 TV oznámila, že koupila práva na
příští čtyři roky.

• ČT bude vysílat jen jeden zápas z každého kola.

Červenec

• Poslankyně ANO Tat’ána Malá oznámila, že rezignuje na funkci ministryně spravedlnosti
kvůli plagiátorství ve svých diplomových pracích.

• Ze zatopené jeskyně v Thajsku se podařilo vysvobodit všech 12 mladých fotbalistů i jejich
trenéra, kteří tam uvázli více jak na 2 týdny.

• Americký prezident Donald Trump vyděsil členské státy Severoatlantické aliance, když
připustil možnost odchodu USA z NATO, pokud ostatní země rychle nezvýší výdaje na
obranu.

• Izraelské letectvo zaútočilo na desítky cílů ovládaných radikálním hnutím Hamas v pales-
tinském Pásmu Gaza. Šlo o největší denní nálety za několik posledních let.

• V Helsinkách se sešli Donald Trump a Vladimír Putin. „Naše vztahy se za poslední 4 hodiny
změnily“, oznámili.

• Ministr práce a sociálních věcí Petr Krčál (ČSSD) oznámil rezignaci kvůli podezření, že v ba-
kalářské práci opisoval. Ministryní se po něm stala Jana Maláčová.

• Nejvyšší soud rozhodl, že klienti H-Systému ze Stavebního bytového družstva v Horomě-
řicích by měli do měsíce vyklidit domy, ve kterých žijí na základě nájemních smluv s SBD
Svatopluk. Správce konkurzní podstaty po zkrachovalém H-Systému Josef Monsport po
jednání za premiérovy účasti slibil, že až do vyřešení případu nevystěhuje z Horoměřic
žádného z klientů H-Systému.

• V Ostravě skončil 17. ročník Colours of Ostrava. Během čtyř dnů vystoupilo 80 zahranič-
ních, 61 českých a slovenských kapel a hudebníků mnoha žánrů.
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• Po třech letech mohli hokejoví fanoušci vidět Stanley Cup. V Hodoníně jej ukázal Michal
Kempný a v pražských Letňanech Jakub Vrána.

• Ve Wimbledonu ženskou čtyřhru vyhrály Barbora Krejčíková a Kateřina Siniaková z Česka.

• Italský Juventus Turín zaplatil za portugalského útočníka Cristiano Ronaldo 2,6 miliardy
korun.

Srpen

• Rotný Martin Marcin, desátník Kamil Beneš a desátník Patrik Štěpánek zemřeli na misi
v Afganistánu, když vedle nich sebevražedný atentátník odpálil bombu. Tři čeští vojáci
zemřeli na místě. Vojenský speciál dopravil do vlasti zabité české vojáky. Pietní akce se
zúčastnily armádní, církevní a politické špičky v čele s prezidentem Milošem Zemanem.

• 9. srpen byl nejteplejší den od počátku roku. Rekordy padly na šestině ze zhruba 150 mete-
orologických stanic, které měří alespoň 30 let. Průměrná maximální teplota byla 34,2 stupně
Celsia.

• Palestinský Hamas vypálil z Pásma Gazy na Izrael nejméně 180 raket. Izrael reagoval nálety
na 150 strategických cílů Hamasu.

• Čtyřkilometrovým průvodem z Václavského náměstí na Letnou vyvrcholil už poosmé fes-
tival leseb, gayů, bisexuálů a transsexuálů Prague Pride. Zúčastnilo se cca 40 000 lidí.

• V italském Janově se zřítil most, pád z 45m výšky nepřežily tři desítky lidí.

• Dne 21. srpna si Česko i Slovensko připomněly, že před 50 lety vojska Varšavské smlouvy
v čele se Sovětským svazem obsadila Československo. Na Václavském náměstí v Praze se
konal vzpomínkový koncert a vystoupilio zde mnoho známých zpěváků.

• V saském městě Chemnitz (dříve Karl-Marx.Stadt) 26. srpna v noci na neděli byl jeden Ně-
mec ubodán a dva těžce zraněni. Policie zatkla Syřana a Iráčana. Městem poté mnoho dnů
zmítaly protesty proti imigrantům a střety s policií.

• Premiér Andrej Babiš se v Římě snažil přesvědčit svůj italský protějšek G. Conteho o své
vizi, jak zarazit imigraci. Zopakoval mu, že Česko nepřijme v rámci přerozdělování uprch-
líků ani jednoho imigranta.

• Pod názvem Muž, který stál v cestě vyšel román věnovaný Františku Kriegelovi, jedinému
členu československé delegace, který v srpnu 1968 odmítl podepsat tzv. Moskevský proto-
kol. Knihu napsal Ivan Fila.

• Premiéru měl film Jan Palach, historické drama o studentovi, který se v lednu 1969 upálil.

• V Berlíně skončilo atletické mistrovství Evropy. V oštěpu získala stříbro Nikola Ogrodní-
ková a v chůzi Anežka Drahotová, bronz Eva Brabcová-Nývltová v maratonu.

• Tomáš Řepka, bývalý fotbalový reprezentant, byl odsouzen na půl roku do vězení. Důvo-
dem byl jeho internetový útok na bývalou manželku Vlad’ku Erbovou.

• Rychlobruslařka Karolína Erbanová, majitelka olympijského bronzu, oznámila ukončení ka-
riéry ve svých 25 letech. Důvodem byly vztahy s reprezentačním koučem Petrem Novákem.

Září

• Svaz měst a obcí vyhlásil brněnského primátora Petra Vokřála (ANO) nejlepším primátorem
za končící čtyřleté období. A tak i když ANO v Brně vyhrálo volby, domluvily se ostatní
strany v čele s ODS a ANO odsunuly do opozice. Výsledky byly vyhlášeny ve Španělském
sále Pražského hradu.
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• V Americe bylo na soutěži krásy Miss Amerika zrušeno defilé v plavkách.

• Jihokorejský prezident Mun Če-in přiletěl do severokorejského hlavního městs Pchjongjangu
na jednání s vůdcem režimu Kim Čon-unem. Pokusil se obnovit rozhovor o jaderném od-
zbrojení. Je to poprvé po jedenácti letech, kdy hlava Jižní Koreje zavítala do severní části
rozděleného poloostrova.

• Slovensko formálně odsouhlasilo, aby se nynější český policejní prezident Tomáš Tuhý stal
českým velvyslancem na Slovensku.

• Mecenáška umění Meda Mládková oslavila 99. narozeniny. Do Sovových mlýnů přišly stovky
gratulantů, sama oslavenkyně ze zdravotních důvodů nemohla přijít.

• Začalo natáčení historického velkofilmu Jan Žižka. Režíruje Petr Jákl. Titulní roli hraje Ben
Foster.

• Český slavík letos nebyl. Agentura ohlásila roční, možná i delší přestávku v soutěži.

• Oštěpařka Barbora Špotáková získala dodatečně titul mistryně světa v Tegu 2011 a je troj-
násobnou šampionkou. Její ruská přemožitelka musela vrátit zlatou medaili kvůli dopingu.

• Ženské finále US Open poznamenal skandál. Japonská tenistka Naomi Ósaka zdolala do-
mácí favoritku Serenu Willamsovou, která se rozzuřila a několikrát urazila rozhodčího.

• Australský karikaturista Mark Knight nakreslil zuřící Serenu, jak zlostí rozšlapává raketu.
Kreslíř se záhy stal terčem urážek a čelil kritice za sexismus a rasismus.

• V září spustilo Brno první etapu rezidentního parkování v historickém centru a v listopadu
druhou etapu v přilehlých ulicích. Přineslo to obří zmatky.

Říjen

• Saúdskoarabský novinář Džamál Chášudží, kritik korunního prince Mohameda bin Sal-
mána i účasti země ve válce v Jemenu, byl zavražděn na saúdskoarabském generálním kon-
zulátu v Istanbulu. Saúdská Arabie přiznala jeho smrt až po dvou týdnech.

• Byly oznámeny výsledky voleb do zastupitelstev a do třetiny Senátu. Výsledky nejsilněj-
ších stran a hnutí v komunálních volbách: 15,13% Sdružení nezávislých kandidátů, ANO
14,88%, ODS 11,08%, Piráti 7,48%, ČSSD 5,17%, KSČM 4,8%.

• Multimilioář Ivo Rittig stanul před soudem kvůli vytunelování pražského dopravního pod-
niku. Za poslední dva roky je to již šestý soudní spor, kde se objevil.

• Prezident Miloš Zeman jmenoval ministrem zahraničí Tomáše Petříčka (ČSSD). Dosud byl
v čele ministerstva ministr vnitra Jan Hamáček.

• Ronald Rigó 24-letý mladík z Kolárova, kterého využila slovenská policie při provokaci,
se oběsil. Neunesl, že ho slovenská policie spojuje s vraždou slovenského novináře Jána
Kuciaka a jeho přítelkyně.

• Spojené státy oznámily, že vypovědí smlouvu o likvidaci raket středního doletu, kterou
v roce 1987 slavně uzavřeli Ronald Reagan a Michail Gorbačov. Podle USA ji Rusové poru-
šují.

• Na základně Šindád v afgánské provincii Herát zemřel český voják, dvaačtyřicetiletý rotný
Tomáš Procházka, který u jednotky sloužil jako kynolog. Stalo se tak poté, co afgánský voják
zahájil střelbu na projíždějící české vozidlo. Ostatky s mrtvým vojákem přistály o dva dny
později v Praze. Rozloučení proběhlo v Prachaticích.

• Pražským primátorem se stal Zdeněk Hřib (Piráti).
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• Oslav stého výročí vzniku republiky se zúčastnil franzouzský prezident Emanuel Macron
a německá kancléřka Angela Merkelová. V Praze se konala mohutná přehlídka. Prezident
Miloš Zeman na Pražském hradě vyznamenal 41 osobností.

• Boeing indonéské společnosti Lion Air mířící z Jakarty na Sumatru se zřítil do moře poblíž
Jávy. Havárii nikdo nepřežil.

• Evropský parlament schválil, že na internetových platformách nabízejících filmovou pro-
dukci musí být nejméně 30 % děl ze států EU.

• Film Hovory s TGM měl premiéru. Prezidenta Masaryka hrál Martin Huba, spisovatele
Karla Čapka Jan Budař.

• Sedmiletý hnědák Tzigane du Berlais vyhrál 128. Velkou pardubickou.Žokej Jan Fajtesek
triumfoval v nejtěžším překážkovém dostihu kontinentální Evropy už popáté.

• Tenista Radek Štěpánek se ve 39 letech rozloučil s kariérou. Slavnostního večera v praž-
ské O2 aréně se zúčastnili Andre Agassi, Novak Džokovič, Jaromír Jágr, Petr Čech, Pavel
Nedvěd a další.

• Po říjnových volbách se zdálo, že ve vedení Brna zůstane vítězné ANO, které sestaví koa-
lici s ODS, lidovci a ČSSD. Zatímco v pondělí dohodu společně oznámili světu, další den
odpoledne bylo vše jinak. Zbylé tři strany se domluvily s Piráty a vyšachovaly ANO i s teh-
dejším primátorem Petrem Vokřálem. Je to megapodraz - komentoval premiér a šéf ANO
Andrej Babiš. „Otevřela se jiná, lepší varianta, která více respektuje vůli voličů“, řekla nová
brněnská primátorka Markéta Vaňková (ODS).

Listopad

• Američané zlomili monopol na moc republikánů Donalda Trumpa ve sněmovně reprezen-
tantů, ale udrželi si senát.

• Na oslavy stého výročí konce první světové války přijeli do Paříže představitelé mnoha
zemí, mimo jiné Donald Trump, Angela Merkelová či Vladimír Putin.

• Politický veterán Jaroslav Kubera, dlouholetý primátor Teplic, se stal předsedou Senátu.

• Pokus svrhnout kabinet Andreje Babiše selhal, opozici chybělo 9 hlasů. Vláda trvá dál.

• Ruské jednotky zabavily v Kerčském průlivu v Černém moři tři ukrajinské lodě. Ukrajinci
obvinili Rusy, že na lodě stříleli. Den poté ukrajinský prezident Petro Porošenko vyhlásil
válečný stav, který měl trvat 30 dnů.

• Tenisové reprezentantky ovládly Fed Cup. V Praze porazily USA 3:0. Ve finále nastoupily
Kateřina Siniaková a Barbora Strýcová.

• Hokejový útočník Tomáš Plekanec po ukončení kariéry v NHL bude hrát za Kladno v první
lize a dočasně i za Kometu v extralize.

• Janáčkovo divadlo prodělalo a prodělává kompletní rekonstrukci za 800 milionů korun -
termín dokončení byl nepřekročitelný (i když bylo nutno odstranit asbest, o němž se nevě-
dělo) - listopadový Janáčkův festival musel být zajištěn. Divadlo se otevřelo 17. listopadu
představením Janáčkovy Lišky Bystroušky. Oprava bude úplně hotová až v roce 2019.

• Starodávná lidová technika potisku modré látky (v Olešnici na Blanensku) s typickými
vzory se dostala na seznam UNESCO. O zápis požádalo Česko, Slovensko, Německo, Ra-
kousko a Mad’arsko. Vedle sokolnictví a slováckého tance verbuňku se modrotisk stal třetím
nehmotným dědictvím v naší republice.
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Prosinec

• Hořící auta, vyrabované obchody, zdemolované kavárny a restaurace, poničený Vítězný
oblouk. Ve Francii už třetí sobotu pokračovaly demonstrace tzv. hnutí žlutých vest.

• Francouzský prezident Emanuel Macron ustoupil protestujícímu davu. Vláda oznámila, že
o půl roku odloží zvýšení spotřební daně na pohonné hmoty. Emanuel Macron promluvil
k národu poprvé co začaly prostesty žlutých vest. Odsoudil násilí a vyzval ke klidu, hněv
občanů označil za hluboký a oprávněný.

• Se zesnulým prezidentem Geogem Bushem st. se do Národní katedrály ve Washingtonu
přišli rozloučit všichni žijící prezidenti USA i čelní světoví státníci.

• Podle prezidenta Miloše Zemana kontrarozvědka píše ve výročních zprávách o ruských a
čínských zpravodajcích, i když žádné dosud neodhalila.

• Ve Strasburku zastřelil Chérif Chekatt čtyři lidi, při střelbě provolával Alláhu akbar! (Bůh je
veliký). Za dva dny byl francouzskou policií sám zastřelen.

• Zlatou medaili se svým portrétem a roztančenou Lady Carneval si v České mincovně v Jab-
lonci nad Nisou osobně převzal Karel Gott a to při píležitosti osmdesátin v roce 2019.

• Jeden z nejslavnějších českých fotbalistů, autor rozhodující penalty ve finále mistrovství
světa v roce 1976, Antonín Panenka oslavil 70. narozeniny.

• V prosinci nastala výluka na hlavním nádraží v Brně, kam přestaly zajiždět dvě třetiny
vlaků. Výluka nastala kvůli modernizaci zabezpečovacího zařízení a opravě dvou mostů.
Dotklo se to cca 40 tisíc cestujících denně. Trable s cestováním potrvají až do příštího pro-
since.

Galerie osobností zesnulých v roce 2018 Marián Labuda, herec (1944), Miroslav Šlouf, politik (1948),
Ota Filip spisovatel (1930), Vlastimil Bedrna, herec (1929), Zdeněk Mahler spisovatel (1928), Juraj
Herz, režisér (1934), Miloš Forman, režisér (1932), JUDr. Dagmar Burešová, politička (1929), Marta
Davouze, spisovatelka (dříve Železná - 1945), Ilja Racek, herec (1930), Bohumil Kulínský, sbor-
mistr (1959), Charles Aznavour, fr. zpěvák (1924), Jan Petráň, novinář (1931), Lubomír Kostelka,
herec (1927), George H. W. Bush, prezident USA (1924), Miroslav Liškutín , letec RAF, zemřel
v Anglii (98 let), Miroslav Šimorda, malíř (94 let), Ivan Ruller, architekt (91 let), Miroslav Netík,
malíř (97 let).

1.2 Ze Slatiny

1.2.1 Z jednání rady a zastupitelstva MČ Brno-Slatina

• Velice rozsáhlé bylo jako vždy projednávání bytových problémů. MČ měla a má ve své
správě cca 1 000 bytů. Dochází ke změnám nájemníků - at’ už přechodem nájmu na rodinné
příslušníky, žijící s nájemcem v jedné domácnosti, tak přidělování bytů novým nájemní-
kům, výměny bytů, pak se projednávají neplatiči bytů, splátkové kalendáře na umoření
dluhů, podání k soudu na vyklizení bytu a mnohé jiné problémy spojené s užíváním bytů a
nebytových prostor.

• Permanentní bylo i projednávání a rozhodování o hospodaření s finančními prostředky MČ
od tvorby a schvalování rozpočtů MČ a podřízených organizací, změny a úpravy finanč-
ních plánů a rozpočtové opatření, projednávání a schvalování účetních uzávěrek a celkové
hospodaření s majetkem ve správě MČ.

• Stálým bodem byla i problematika Majetkového odboru MČ - povolení vyhrazeného par-
kovacího stání pro ZTP, pronájmy pozemků, pachtovné, dispozice s pozemky a podobně.
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Nové zastupitelstvo

• Byla schválena dílčí smlouva „Kontrola hospodaření příspěvkových organizací zřízených
MČ Brno-Slatina za rok 2017 s firmou auditora Ing. Zdeňka Kříže za cenu 93 775 Kč.

• Byl schválen pronájem sálu na Přemyslově náměstí 18 spolku Lucius na uspořádání plesu
dne 4.2.2018.

• Rada podpořila vyjádření Osadního výboru Osada pod Stránskou skálou ve věci rekon-
strukce tramvajové linky č. 10 mezi zastávkami Podstránská a Stránská skála, které bylo
předáno Dopravnímu podniku města Brna.

• Rada souhlasila s návrhem vypracování územní prověřovací studie lokality v k.ú. Bedři-
chovice při ulici Kellnerova a požadovala zachovat trasování východního obchvatu Slatiny
Nechce, aby došlo jakýmkoliv rozhodnutím či návrhem ze strany pořizovatele územního
plánu k ohrožení majetkoprávní, projektové a realizační přípravy stavby III/15286 Sla-
tina, obchvat. Navíc požaduje prověření možnosti vybudování oboustranného chodníku
při ulici Šlapanická po křižovatku Krejčího x Matlachova x Šlapanická a požaduje, aby při
řešení dopravního napojení lokality bylo dodrženo stanovicko OD JMK dle dopisu JMK
164834/2017. Současně rada upozornila, že pozemek při ulici Za kostelem a Šlapanická byl
již proti informacím v předložené studii využit pro rozšíření hřbitova.

• Bylo schváleno podání žádosti o dotaci z dotačního programu „Podpora rozvoje v oblasti
kultury a památkové péče v roce 2018“, vyhlášeného JHM kraje.

• Byla schválena sanace vlhkého zdiva bytového domu Tilhonova 62-64-66 a Vlnitá 1-3 a jako
nejvhodnější firma byla vybrána MK PROJEKTStav Brno, Komárovská.

• Bylo rozhodnuto vypsat zakázku malého rozsahu na vybavení zahrady MŠ Přemyslovo
náměstí 1 a hřiště při ul. Kikerleho herními prvky a mobiliářem. Na provedení akce byla
vybrána firma FLORA SERVIS s nabídkovou cenou 579 594 Kč bez DPH.

• Bylo rozhodnuto vyhlásit veřejnou zakázku malého rozsahu na zhotovení projektové do-
kumentace na akci Parkoviště 1 za BD Tilhonova 81-89. Byla vybrána nabídka firmy Ing. Jiří
Majer s nabídkovou cenou 1 988 tis. Kč bez DPH.

10



• Pro provedení regenerace bytových jednotek ve správě MČ Brno byla vybrána nabídka
firmy Mtc-stav Brno, Slunečná.

• Byly odsouhlaseny termíny zápisů do MŠ a ZŠ.

• Bylo schváleno dopravní opatření v místě přechodu pro chodce na ul. Hviezdoslavova u
Penny Marketu za účelem zvýšení bezpečnosti silničního provozu.

• Bylo rozhodnuto, že farmářské trhy budou pořádány ve společensko kulturním centru na
Přemyslově náměstí a prodejní místa maximálně do 3x3m2 budou poskytnuta bezplatně vč.
odběru elektrické energie.

• Byla odsouhlasena aktualizace projektové dokumentace vnitroblok Mikulčická vč. vypra-
cování projektové dokumentace.

• Organizátorem Slatinského kulturního léta byla odsouhlasena produkční agentura VIP pro-
dukce.

• Bylo rozhodnuto koupit dopravní automobil s nákladním přívěsem. Automobil byl zakou-
pen u firmy CARent, Brno, Bělohorská za cenu 862 810 Kč bez DPH.

• Ve vyjádření k aci „Výstavba inženýrských sítí pro RD Blažovická“ stanovilo vedení MČ
Brno Slatina, že šířkové uspořádání komunikace musí být navrženo dle platné vyhlášky,
což je 8 m šířky veřejného prostranství a navržená komunikace bude mít parametry místní
komunikace a bude předána do správy a.s. Brněnské komunuikace (BKOM) a bude zde
vybudován chodník pro pěší podle zvlášt’ schvalované dokumentace.

• Pro provedení opravy odvětrání střešního pláště a zateplení IV. NP nástavby Tilhonova 52a-
52b a 54a-54b byla ve veřejném zakzkovém řízení vybrána firma ILASTAN Brno, Malátova.

• Pro zpracování prověřovací studie umístění nových lodžií na BD ve správě MČ byla vy-
brána firma RGB Brno, Antonínská.

• Nájemné - nebytové prostory byly pronajímány převážně za 150 Kč/rok plus paušální mě-
síční poplatek 30 Kč za spotřebu elektrické energie ve společných prostorách. Nájemné se
bude zvyšovat o inflaci z minulých let a to měsíčně o 5 Kč.

• Zpracování projektové dokumentace na výměnu ZTI a opravu podlahy ve školní kuchyni
v ZŠ Jihomoravské náměstí 2 bylo zadáno firmě Pam Arch Brno, Vránova, na stávající bu-
dově za bídkovou cenu 130 tis. Kč bez DPH. Realizace tohoto byla zadána firmě REMOPA
Brno, Příkop za nabídkovou cenu 1 376 313 Kč bez DPH. Dodatečně byla cena zvýšena za
vícepráce, a to zbourání a postavení nové příčky mezi varnou a umývárnou nádobí o 72 701
Kč bez DPH.

• Byla podána žádost o individuální dotaci Jihomoravského kraje pro rok 2018 na revitalizaci
hřiště MČ Brno-Slatina na ulici Mikulčická u BD 11b.

• Byla podána žádost o účelovou investiční dotaci na akci Stavba či rekonstrukce požární
zbrojnice pro rok 2019. MČ se hodlá podílet na projektu spouúčastí ve výši 50%.

• Byl vysloven souhlas se studií proveditelnosti nástavby budovy ZŠ a MŠ Brno, Přemyslovo
náměstí 1. Jednalo se o vybudování dalších učeben a rekonstrukci stávajících. Nádstavba
bude provedena u budovy z roku 1903. Zpracování projektové dokumentace bylo zadáno
firmě Ing. arch. Chroboczek Vilém, Černá Hora, ul. Pod kaštany za nabídkovou cenu 960
tis. Kč.

• Bylo rozhodnuto vyvěsit záměr pronajmout společnosti AZT Brno, Černovická oplocený
prostor bývalého sběrného střediska odpadů v Černovičkách v k.ú. Slatina o celkové vý-
měře 612 m2 vč. plechového skladu o výměře 74 m2 na dobu 15 let.
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• Rada nepožaduje, aby po uplynutí šestiletého období výkonu práce ředitelky Ing. Jany Ba-
lášové vyhlásila Rada města Brna konkurzní řízení na místo ředitelky MŠ Brno, Jihomorav-
ské náměstí 5.

• Rada udělila všem ZŠ i MŠ ve Slatině souhlas se zapojením do projektu „Místní akční plán
rozvoje vzdělávání ve městě Brně II“ a se zapojením do výzvy OP VVV Šablony II.

• Oprava střešního pláště ZŠ Jihomoravské náměstí ě byla zadána firmě JIHSTAV Brno, Pom-
pova za nabídkovou cenu 1 474 223 Kč bez DPH.

• Dodávku a montáž žaluzií pro MŠ Přemyslovo náměstí 1 provedla firma Miroslav Horyna
Brno, Rousínovská za nabídkovou cenu 114 485 Kč bez DPH.

• Bylo schváleno provedení revize elektroinstalace společných prostor v BD ve správě MČ fir-
mou Miloslav Dvořáček z Pozořic, ul. Malé Lipky a byla podepsána smlouva na pravidelné
provádění revizí.

• Kontrola a čištění spalinových cest v BD ve správě MČ bylo zadáno firmě Oldřicha Lenfeld
Brno, Botanická.

• Rada doporučila , aby na zasedání zatupitelstva mělo ZMČ ve volebních období 2018-2022
celkem 21 členů.

• Pro opravu účelových komunukací na území MČ Brno-Slatina byla vybrána firma Soukup
Miloš ze Zbýšova, ul. Jiráskova s nabídkovou cenou 1 638 985 Kč bez DPH.

• Studie proveditelnosti na umístění kulturně společenského sálu byla svěřena firmě LT PRO-
JEKT Brno, Kroftova s nabídkovou cenou 360 tis. Kč.

• Pro revitalizaci hřiště na ul. Mikulčická u BD byla vybrána firma MTc-stav Brno, Slunečná a
byla odsouhlasena nabídková cena 3 087 tis. Kč bez DPH.

• Výměnu SW v kotelně Tilhonova 59 provede firma ERDING Brno, Zaoralova za cenu 108
tis. Kč bez DPH.

• V souladu s nájemní smlouvou rada souhlasila s opravou omítky a soklu vč. nátěru, mon-
táže 2 oken a instalace posuvné brány v objektu Černovičky 36a.

• Dopracování PD střediska sběrných surovin na rohu Zemanova a Černozemní ulice bylo
zadáno firmě Pam Arch s.r.o. Brno, Vránova za hodnotu díla 99 tis. Kč.

• Pro DDM Helceletova byly pronajímány učebny v ZŠ a MŠ Přemyslovo náměstí 1 době
jejich nevyužití pro vlastní školské účely, a to 150 Kč za hodinu.

• Rada odouhlasila přípravu dokumentace revitalizace ulice Černozemní pro SP.

• Úplata za předškolní vzdělávání, stanovená ředitelkami MŠ bude pro školní rok 2018-2019
následující:

– ZŠ a MŠ Přemyslovo náměstí 1 - 500 Kč měsíčně

– ZŠ a MŠ Jihomoravské náměstí - 460 Kč měsíčně

– MŠ Jihomoravské námětí 5 - 500 Kč měsíčně

– Rada uložila ředitelce ZŠ a MŠ Jihomoravské náměstí zdůvodnit nízkou výši úplaty za
předškolní vzdělávání.

• Rada souhlasila s akcí „Optická trasa Smart Comp a.s. - Netbox - Brno, Řípská-Vlárská“ a
s dotčením příslušných pozemků.

• Byl schválen převod herních prvků v zahradě MŠ Přemyslovo náměstí do majetku zřízené
ZŠ a MŠ Přemyslovo náměstí v hodnotě 410 tis. Kč.
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• Byl vysloven souhlas s podáním žádosti o dotaci z rozpočtu města Brna na správu a údržbu
kontejnerových stání v MČ Brno-Slatina v celkové hodnotě 1 300 tis. Kč.

• Provádění pravidelných kontrol hromosvodů bylo smluvně zajištěno s firmou Miloslav
Dvořáček, Pozořice, Malé Lipky.

• Rada vzala na vědomí úpravu dopravního značení v oblasti Křehlíkova, zhotovenou fir-
mou Matula, Brno, Šumavská a zažádala Odbor dopravy MMB o souhlas se zpracováním
investičního záměru.

• Volby do zastupitelstva - volební kampaň - pro konání předvolebních mítinků a předvo-
lební prezentace volebních stran vymezila Rada kulturně-společenský prostor Přemyslova
náměstí a prostory sálu staré radnice v době od 14,- do 21,- hodin následovně: každé volební
straně kandidující do ZMČ bude poskytnuto jedno využití prostoru bezúplatně, v případě
využití el. energie uhradí paušální částku 200 Kč/hod. a případně další využití formou pro-
nájmu za paušální částku 1 000 Kč vč. energie.

• Rada doporučila ZMČ schválit návrh dohody o spolupráci při přípravě a realizaci STAVBY
„III/15286 Brno-Slatina , obchvat“, jejímiž účastníky jsou Jihomoravský kraj, Statutární město
Brno, Městská část Brno-Slatina a Město Šlapanice.

• Bylo schváleno osázení kruhového objezdu poblíž Lidlu zelení a vybrána firma HORTIS-
CENTRUM Židlochovice, Komenského náměstí za cenu 417 589 Kč bez DPH.

• Bylo odsouhlaseno, aby při tenisových turnajích Slatina -Open byl na dresech užíván znak
Slatiny.

• Byla podána žádost na Jihomoravský kraj o individuální dotaci za účelem spolufinancování
projektové dokumentace pro výběr dodavatele stavby „Rekonstrukce požární zbrojnice - II.
etapa“ ve výši 700 tis. Kč.

• Byla uzavřena smlouva o vzájemné propagaci se společností KOMETA GROUP na sezónu
2018-2019.

• Bylo rozhodnuto o poskytnutí dotace ve výši 190 567 Kč na rekonstrukci a modernizaci
kabin SK Slatina II. etapa - dofinancování projektu.

• Rada odsouhlasila zakoupeni šlehacího a hnětacího stroje s příslušenstvím do hodnoty
2 623 tis. Kč z investičního fondu Zařízení školního stravování,

• Vícepráce na akci Revitalizace hřiště MČ Brno-Slatina, ul. Mikulčická u BD č. 11b byly od-
souhlaseny ve výši 685 858 Kč.

• Oprava podlah ve školní kuchyni v ZŠ a MŠ Jihomoravské náměstí se vlivem víceprací
prodražila o 115 563 Kč bez DPH a částka byla schválena.

• Rada schválila uhrazení v hodnotě 39 207 Kč za vícepráce při opravě střešního pláště ZŠ
Jihomoravské náměstí 2.

• Byla uzavřena smlouva Technickými sítěmi Brno na dodávku služeb spojených s vánočním
osvětlením.

• DDM Helceletova byla přidělena na rok 2019 individuální dotace na provozní náklady od-
loučeného pracoviště FANTÁZIE na Tilhonové ulici ve výši 60 tis. Kč.

• Generální oprava veřejného osvětlení na ulici Šmilovského byla projednána a odsouhlasena.

• Na zhotovení projektové dokukmentace na rekonstrukci hasičky byla v ybrána firma DADW
Praha, Trojská za 750 tis. Kč a 60 tis.Kč za autorský dozor, vše bez DPH.

• Rada souhlasila se spoluúčastí ve výši 50% na akci Rekonstrukce požární zbrojnice Brno-
Slatina.
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• Slatinským zahrádkářům, stejně jako spolku Klubíčko a klubu Seniorů, jsou propůjčovány
prostory na staré radnici ve vyhrazené době zdarma.

• Při obou základních školách pracují školské rady, každá o šesti členech. Při ZŠ a MŠ Brno,
Jihomoravské náměstí zřizovatele (MČ Brno-Slatina) zastupují PhDr. Martin Krytinář a Ing.
Naděžda Křemečková a při ZŠ a MŠ Brno, Přemyslovo náměstí byli zřizovatelem jmenováni
PhDr. Martin Krytinář a Mgr. Radmila Pechová.

• Bylo rozhodnuto, že úklidové práce v budově ÚMČ bude provádět firma Vulcanus. Smlouva
je až do roku 2021.

• Ustavující zasedání nově zvoleného zastupitelstva MČ Brno-Slatina se konalo 21.11.2018
s následujícím programem:

1. Složení slibů nových členů ZMČ Brno-Slatina

2. Volba starosty - plným počtem hlasů zastupitelů byl starostou zvolen Jiří Ides.

3. Volba I. místostarosty - také plným počtem zastupitelů byl zvolen PhDr. Martin Kryti-
nář

4. Volba II. místostarosty - zvolen byl šestnácti platnými hlasy Bc. Michal Kolařík

5. Dalšími členy rady MČ byli zvoleni: Ing. Naděžda Křemečková, Mgr. Radmila Pe-
chová, Mgr. Petr Semrád, Ing. Ivo Ševeček, MBA. Byli zvoleni počtem 19 hlasů.

6. Byla zřízena finanční komise - předsedkyní byla zvolena Ing. Naděžda Křemečková,
kontrolní komise - předsedou byl zvolen Tomáš Pokorný a Osadní výbor pod Strán-
skou skálou - předsedkyní byla zvolena Lucie Komínová.

• Předsedy politických klubů volebních stran se stali: KDU-ČSL - PhDr. Martin Krytinář, ODS
- Evžen Šik, ANO 2011 - Tomáš Pokorný, Svoodní - Mgr. Lukáš Plachý, ČSSD - Jiří Ides

• Rada ke dni 1.1.2019 zřídila následující komise:

• Majetková komise - předseda Ing. Ivo Ševeček, místopředseda Mgr. Jan Kučera

– členové: Bc. Kamila Mácová, Tomáš Máca, Aleš Vnuk, Ondřej Maršálek, Evžen Šik

• Bytová komise - předseda Ing. Naděžda Křemečková, místopředseda Mgr. Petr Semrád

– členové: Aleš Vnuk, Ludmila Sedláčková, Mgr. Radmila Pechová, Dana Bystřická, Mar-
tin Voldřich, Petr Šmidrkal

• Dopravní komise - předseda Mgr Petr Semrád, místopředseda Mgr. Pavel Šváb

– členové: Bc. Roman Póč, Zdeněk Červinka, Ing. Zdeněk Mazáč, Ing. Karel Fiala, Jiří
Kukleta

• Bezpečnostní komise - předseda Mgr. Pavel Šváb, místopředseda Bc. Michal Kolařík

– členové: Václav Stoklásek, DiS, Václav Hodaň, Bc. Eliška Moravcová, Miloslav Mlej-
nek, Bc. Ivan Ondřík, Tomáš Babák

• Komise pro rozvoj městské části - předseda Bc. Michal Kolařík, místopředseda Ing. Karel
Fiala

– členové: Mgr. Eva Hofírková„ DiS, Ing. Jolana Klajsnerová, Mgr. Lukášs Plachý, PhDr.
Alžběta Vlčková, Jitka Blatná, Jaroslav Kučera

• Komise školní a sportovní - předseda PhDr. Martin Krytinář, místopředseda Mgr. Lukáš
Plachý

– členové: Václav Stoklásek, DiS, Ing. Naděžda Křemečková, Aleš Vnuk, PaeDr. Jarmiála
Balejová, Ondřej Driml, Ing. Václav Klajsner
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Vzpomínková akce na osvobození Slatiny

• Komise pro životní prostředí - předseda Mgr. Petr Semrád, místopředeseda PhDr. Martin
Krytinář

– členové: Mgr. Hana Dusíková, DiS, Václav Stoklásek, DiS, Bc. Michal Kolařík, Michaela
Smolková, Mgr. Vladimíra Šiková, Ing. Jiří Veselý

• Komise pro občanské záležitosti - předseda Mgr. Věra Mazánková, místopředseda MUDr.
Zuzana Fialová

– členové: Alena Holoubková, Alena Hrušková, Marie Kheilová, Marta Navrátilová-
Kroutilová, Mgr. Lada Lobová

1.2.2 73. výročí osvobození Slatiny

Koncem dubna si každoročně setkáním u pomníku padlých obětí obou světových válek vzpomí-
náme na osvobození Slatiny příslušníky Rudé armády v roce 1945. Před kostelem Povýšení sv.
Kříže je pietní místo, kde je ústřední pomník obětem tzv. Velké války a další dva pomníky, jmeno-
vitě přípomínající příslušníky Rudé armády s uvedením jejich věku, vojenské odbornosti a odkud
narukovali do armády. Nemůžeme pominout skutečnost, že jejich seznam zajistil a dal kdispozici
Slatinskému historickému klubu vojenský badatel pan Vlastimil Schildberger st., které získal ze
sovětského vojenského archívu a tak definitivně ukončil pochybnosti o počtu vojáků, kteří zahy-
nuli v osvobozovacích bojích o Slatinu v roce 1945. Poslední pomník připomíná amerického letce
poručíka W.L.Kigginse jako jediné oběti z řad amerických vojáků, který zahynul na území města
Brna ve 2. světové válce. Na jeho památku připravil v roce 2006 k vydání Ivo Koukola pamětní
publikaci „Američtí hloubkoví stíhači nad Brnem“, v níž shromáždil mnoho údajů a fotografií.

1.2.3 100 let od vzniku samostatného státu

Ve čtvrtek 25. října 2018 v podvečer přišlo ke kostelu Povýšení sv. Kříže okolo 300 občanů, včetně
mnoha dětí s lampiony.. Lidé si připomínali výročí jedné z nejvýznamnějších událostí našich dějin
- 100 let od vzniku Československé republiky. Vzhledem k neúčasti starosty z důvodů náhlých
pracovních povinností, přítomné přivítal člen Rady naší městské části PhDr. Martin Krytinář.
Po zaznění české a slovenské státní hymny pan Krytinář ve stručnosti přiblížil souvislosti vzniku
samostatného Československa a další významná data vč. vzpomínky na oběti I. i II. světové války.
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Pamětní deska na zasazení lípy v Hliníku

1.2.4 100 let republiky - 100 líp

Jihomoravský kraj v rámci oslav stoletého výrocí vzniku Československa se rozhodl vysadit
v kraji 100 líp srdčitých. Jedna lípa byla vysazena i ve Slatině , a to uprostřed parku na Přemyslově
náměstí dne 5. září.

Na slavnostním zasazení lípy se podílel starosta pan Jiří Ides, členové zastupitelstva i občané.
Vzácnými hosty byli i zástupci Jihomoravského kraj pan Ing. Tomáš Soukal a paní Ing. Naděžda
Křemečková.

Příjemnou zvukovou kulisu tvořil program právě nedaleko probíhajícího koncertu v rámci Sla-
tinského kulturního léta. Zrovna zpíval Petr Spálený.

1.2.5 Výstavba domova s pečovatelskou službou

Je to investice z úrovně města Brna. Městská část připravila na ulici Bedřichovická pozemek.Vlastní
výstavbu bude provádět MMB. V domově má být 14 bytů, při čemž poptávka je daleko větší.
Městská část vytipovala i ještě jedno další místo a jednala o této možnosti s Magistrátem města
Brna.

1.2.6 Ulice Černozemní

Zde již léta fungovalo a funguje sběrné středisko odpadů. Jeho další rozšíření a modernizace je
zablokována soudním sporem s majitelkou sousedního domu. MČ má snahu soudní spor vyhrát
tak, aby středisko mohlo i nadále poskytovat tolik potřebné služby.

Součástí komplexního projektu je i kompletní rekultivace celého malého náměstíčka na této ulici.
Snaha MČ byla, aby byl hotov projekt revitalizace prostoru vč. stavebního povolení tak, aby v roce
2019 bylo možno požádat MMB o finanční zabezpečení akce.
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Za původní lípu z roku 1945 byla zasazena nová lípa a má se k světu

Sázení lípy k 100. výročí vzniku naší republiky

17



V brněnském denním tisku vyšel článek PhDr. Krytrináře o záměru vybudovat domov pro seniory

1.2.7 Kometa

Na sklonku minulého roku připravilo vedení Komety Brno další projekt nazvaný „Kometa Ex-
pres“. Dva dny před Štědrým dnem vyrazil z Brna speciální modrobílý vlak Kometa Expres,
který dovezl hokejisty spolu se stovkami dětí z jižní Moravy do hlavního města. Zde hokejisté
v O2 aréně odehráli zápas se Spartou Praha. Díky dlouhodobé spolupráci s vedením HC Kometa
Brno se MČ Brno-Slatina podařilo získat volná místa na tuto mimořádnou sportovní akci a 20
žáků ze ZŠ na Jihomoravském a Přemyslově náměstí se tak mohlo zúčastnit a vidět na vlastní oči
extraligové utkání. I přes prohru Komety zpříjemnili brněnští hokejisté zpáteční cestu tím, že se
dětem podepisovali na plakáty a jejich dresy. Děti tak dostaly pod stromeček nezapomenutelný
vánoční dárek.

1.2.8 Dopravní hřiště na ulici Rousínovská

Poslední květnová neděle patřila dětem, které se učily na dopravním hřišti na Rousínovské ulici
za dohledu Městské policie správnou a bezpečnou jízdu na kole či koloběžce. 2. ročník Dětského
dopoledne uspořádala Městská část Brno-Slatina ve spolupráci s oddělením BESIP, Fantázií a
Městskou policií. Děti si mohly vyzkoušet správné upevnění přilby, zkontrolovat výbavu kola.
Čekaly na ně soutěže a hádanky, dopravní testík a prohlídka vozu Městské policie. Kromě drob-
ných sladkostí si děti odnesly za odměnu i reflexní doplňky.

1.2.9 Rozšíření slatinského hřbitova

Ukončení rozšiřování slatinského hřbitova bylo v koncem roku 2017 úspěšně završeno a kapacita
se navýšila o dalších 374 míst - 56 hrobových a 318 urnových. Na původní staré části hřitova již
nebylo skoro žádné volné místo a toto rozšíření umožní všem pozůstalým umístít na poslední
odpočinek své blízké ve Slatině.

1.2.10 Bezpečnost v dopravě

Městská část Slatina se zapojila do projektu „Bezpečná cesta do škol“. Jedním z opatření je na-
výšení počtu zpomalovacích retardérů. Kvůli nedostatku parkovacích míst v okolí školy zejména
školy na Přemyslově náměstí v ranních a odpoledních hodinách, byl upraven režim parkování na
dobu 15 minut. Bylo nutné zamezení vjíždění aut na chodník před základní a mateřskou školu.
Úpravou prošly ulice Kikerleho a v lokalitě Za kostelem. Složitá jednání o umístění semaforu
v křižovatce Řípská-Šmahova budou snad ukončena až v roce 2019 jeho realizací. V blízkosti pro-
dejny Penny Market byl vybudován nový přechod na ulici Tilhonově.
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Pohled na novou vybudovanou část hřbitova

1.2.11 Veřejná diskuze - Brno 2050

V dubnu se na slatinské radnici uskutečnilo setkání občanů s náměstkem primátora města Brna
Ing. Jaroslavem Kacerem a starostou Slatiny Jiřím Idesem. Hovořilo se o strategii budoucnosti
města Brna i naší městské části. Občané byli seznámeni s vizí rozvoje do roku 2050 a zkonkretizo-
valy se priority do roku 2025 i do roku 2020.

Pan starosta informoval o aktuální problematice ve Slatině - reprezentativní kulturní sál, dům
s pečovatelskou službou, revitalizace zeleně, doprava ve Slatině.

1.2.12 Revitalizace hřišt’ ve Slatině

V prázdninovém čísle Aktualit o Slatině informoval starosta pan Ides o zpracovaném Generelu
revitalizace hřišt’ v naší městské části. Díky monitoringu lokalit, které by mohly být dobře vyu-
žity pro revitalizaci volných ploch na odpočinkové zóny byla Slatina připravena k okamžitému
využití dotací, které vypisuje Magistrát MMB i JHM kraj. Tato strategie se vyplatila, protože Sla-
tina tak mohla čerpat cca 12 milionů na revitalizaci několika hřišt’. Vzniklo workoutové hřiště na
Terénkách, dopravní hřiště pro děti na ulici Rousínovská, nový pěkný vzhled dostal prostor mezi
ulicemi Mikulčická a Kroměřížská. Vedení radnice je i nadále připraveno získávat dotace jak od
města Brna, tak i od Jihomoravského kraje.

Nové krásné hřiště vzniklo v tzv. Zeleném městě v místě bývalých kasáren z financí tamního
devepolera za zábavným zařízením Bruno Family.

Na novou výstavbu čekalo hřiště na ulici Kikerleho, které má být součástí nově vybudované
školky, ale bude přístupné i veřejnosti. Zdržení bylo z důvodu nově zaseté trávy, aby mohla
vyrůst. Dosud chybí prostor pro volnočasovou aktivitu v lokalitě ulic Za kostelem a Šmahova.
Vybudování velkého hřiště přislíbil developer, který působí v této lokalitě.

I v tomto ohledu je Slatina výborným místem pro bydlení.
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1.2.13 Stránská skála

Agentura ochrany přírody a krajiny ČR zveřejnila v Aktualitách o Slatině číslo 11/2018 upo-
zornění návštěvníkům Stránské skály, že tato lokalita je nejen národní přírodní památkou, ale i
Evropsky významnou lokalitou. Upozorňuje, že v lokalitě probíhá oplůtková pastva ovcí v elek-
trických ohradnících. Je to jeden z nejšetrnějších způsobů péče o travnaté plochy zde se vysky-
tujících významných biotopů a druhů rostlin, hub a živočichů. Pastva řízená v optimální míře
významně eliminuje bujné porosty některých nežádoucích druhů trav i výmladků dřevin. Mají
tak větší šanci na svůj protstor ty druhy rostlin, které by byly jinak potlačeny. Nižší porost i pest-
řejší skladba druhů rostlin vyhovuje i některým vzácným druhům hmyzu na ně vázaných.

Plochy jsou zvoleny a spásány vhodně s ohledem na výše uvedenou skutečnost a její vliv je prů-
běžně sledován. Pastva probíhá v zájmu ochrany přírody a to za souhlasu vlastníka pozemku a
z pověření Agentury ochrany přírody a krajiny ČR, RP Jižní Morava, Oddělení Správa CHKO
Moravský kras.

Výzva apeluje na to, aby psi byli na vodítku z důvodu zachování klidu a bezpečí jak ovcí v elek-
trických ohradnících, tak i pro vlastní bezpečí psů.

Majitelem ovcí je pan Tomáš Peslar.
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2
Všeobecné události

2.1 Volby prezidenta České republiky ve Slatině

Výsledky I. kola:

• Konalo se ve dnech 12. a 13. ledna 2018

• Počet voličů v seznamu: 7 200

• Počet vydaných úředních obálek: 4 747

• Počet platných hlasů: 4 722

• Volební účast 65,93%

Kandidát Platné hlasy Celkem v %

Miloš Zeman 1 601 33,91

Jiří Drahoš 1 316 27,87

Pavel Fischer 611 12,94

Marek Hilšer 436 9,23

Michal Horáček 409 8,66

Mirek Topolánek 238 5,04

Jiří Hynek 70 1,48

Petr Hannig 43 0,67

Vratislav Kulhánek 33 0,51

Výsledky II. kola.

• Konalo se ve dnech 26. a 27. ledna 2018

• Počet voličů v seznamu 7 188

• Počet vydaných úředních obálek 5 172

• Počet platných hlasů 5 160

• Volební účast 71,95%

Kandidát Platné hlasy Celkem v %

Miloš Zeman 2 359 45,71

Jiří Drahoš 2 801 54,28

Dle celostátních výsledků byl mírnou převahou voličských hlasů zvolen prezidentem Miloš Ze-
man.



2.2 Komunální volby do Zastupitelstva městské části Brno-Slatina

Výsledky voleb do Zastupitelstva městské části Brno-Slatina konaných 5. a 6. října 2018:

• Voličů bylo 7 338

• Obálek bylo vydáno 3 562

• Volební účast byla 48,54%

• Odevzdaných obálek bylo 3 559

• Platných hlasů bylo 67 357

Kandidátní listina – název Platné hlasy Celkem v %

HAPPY SLATINA 2 972 4,41

KSČM 2 018 2,99

ANO 2011 8 095 12,91

“SLUŠNÍ LIDÉ A SOUKROMNÍCI“ 1 240 1,84

KDU-ČSL 9 075 13,47

Hnutí za všetranný rozvoj Slatiny 4 538 6,73

Strana svobodných občanů 6 681 9,91

ČSSD 22 387 33,23

Svob. a přímá dem,-T.Okanura (SPD) 2 647 3,92

TOP 09 891 5,52

ODS 6 813 10,11

Zvolení zastupitelé:

Strana Zastupitel Hlasů

ANO 2011 Eliška Moravcová 453

ANO 2011 Martin Michalec 427

ANO 2011 Tomáš Pokorný 417

KDU-ČSL Martin Krytinář 557

KDU-ČSL Radmila Pechová 475

KDU-ČSL Kamila Mácová 457

Hnutí za všestranný rozvoj Slatiny Václav Klajsner 295

Strana svobodných občanů Lukáš Plachý 431

Strana svobodných občanů Barbora Dostálová 372
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Strana Zastupitel Hlasů

ČSSD Jiří Ides 1 331

ČSSD Michal Kolařík 1 108

ČSSD Petr Semrád 1 109

ČSSD Naděžda Křemečková 1 096

ČSSD Ivo Ševeček 1 084

ČSSD Pavel Šváb 1 099

ČSSD Markéta Janíčková 1 100

ČSSD Václav Stoklásek 1 094

ČSSD Aleš Vnuk 1 068

ODS Jarmila Balejová 406

ODS Evžen Šik 371

ODS Ivan Ondřík 349

Výsledky voleb za město Brno:

• ANO 2011 získalo 18 mandátů

• ODS s podporou Starostů získali 14 mandátů

• KDU-ČSL ziskalo 8 mandátů

• Piráti získali 6 mandátů

• ČSSD získala 5 mandátů

• SPD získali 4 mandáty

Zastupitelstvo města Brna čítá celkem 55 mandátů.

Vítězem voleb bylo ANO, Petr Vokřál chtěl utvořit širokou koalici, nakonec oproti předchozím
dohodám se ODS náhle domluvilo s KDU-ČSL a Piráty a vítězné ANO odsunuli do opozice.

Ve Slatině se nový senátor nevolil, za město Brno byl zvolen rektor Masarykovy univerzity Miku-
láš Bek.
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3
Finanční hospodaření

3.1 Závěrečný účet MČ Brno-Slatina za rok 2018

Příjmová část – skutečnost 2018 tis. Kč

Dotace neinvestiční 7 151

Dotace investiční 2 150

Převody z SMB 41 604

Poplatky, daně 6 852

Z vedlejší hosp. činnosti 15 458

Pronájmy majetku 3 735

Kultura, reklamy, knihy, ost. 136

Sankce a pod 66

Úroky 1

Ostatní příjmy (vč.darů) 141

Příjmy celkem 77 457

Přijaté transfery tis. Kč

dotace z všeobecné pokladní správy pro volby 484

dotace ze SR na státní správu a výkon veřejné služby 4 376

státní fond rozvoje bydlení (úroky z úvěrů) 1 351

sociálně právní ochrana dětí 959

neinv. transfer od města Brna 41 604

inv. transfer z MVČR a JMK na auto pro JSDH 750

transfer od JMK na projekt rekonstrukce hasičky 700

transfer od JMK na hřiště 700



Výdajová část – skutečnost 2018 tis. Kč

Investiční výdaje 12 580

Běžné výdaje, z toho: 53 775

– Komunikace 2 100

– Školství 14 118

– Kultura, Aktuality o Slatině, knihovna 1 343

– Mládež a tělovýchova 1 013

– Bytové hospodářství 3 654

– Nebytové hospodářství 7 827

– Zeleň, odpady 1 079

– Sociálně-právní ochrana 959

– Zastupitelé 3 103

– Místní správa 14 654

– Jednotka hasičů 518

– Daň z příjmu práv. osob obce 501

– Veřejná fin. podpora NNO 750

– Volby, referendum 484

– Převody VHČ 1 571

– Ostatní 101

Výdaje celkem 66 355

Stav finančních prostředků na bankovních účtech k 31.12.2018 tis. Kč

Základní běžné účty 15 072

Pokladna 50

Běžný účet sociálního fondu 25

Celkem 15 147

Přehled kapitálových výdajů k 31.12.2018 v tis. Kč

Parkoviště Tilhonova 81-89 2 927

Hřiště Mikulčická 4 582

Hrací prvky 420

Rekonstrukce bytových jader 694

Sběrné středisko Zemanova 83

Vozidlo JSDH 1 004

Venkovní žaluzie v MŠ Přemyslovo nám 1 222

Rekonstrukce hasičské zbrojnice 172

Projekt rozvoje MČ 2 476

Celkem 12 580
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3.2 Vedlejší hospodářská činnost – rok 2018

• Vedlejší hospodářská činnost zahrnuje bytový a domovní fond a správu zajišt’uje bytový
odbor městské části Brno-Slatina. Účetnictví je vedeno v samostatném okruhu.

• Výnosy činily v tomto roce 37 682 tis. Kč, z toho výnosy z pronájmu byly 37 296 tis. Kč

• Náklady spojené se správou bytového fondu činily 29 098 tis. Kč

• Výsledek hospodaření 8 584 tis. Kč

• Nedoplatky na nájemném činily k 31.12.2018 celkem 431 tis. Kč, nedoplatky nájemného
k 31. 12. 2017 činily 484 tis. Kč

3.3 Hospodaření příspěvkových organizací zřízených MČ:

Městská část je zřizovatelem pěti příspěvkových organizací, které byly zřízeny již v minulých
letech. Údaje jsou uvedené k 31.12.2018 a v tis. Kč.

MŠ Jihomoravské náměstí 5, ředitelka Ing. Jana Balášová

Výnosy 12 725

Náklady 12 722

Hosp. výsledek 3

ZŠ a MŠ Přemyslovo náměstí 1. ředitelka Mgr. Světlana Brankovská

Výnosy 29 022

Náklady 28 848

Hosp. výsledek 174

ZŠ a MŠ Jihomoravské náměstí 2, ředitelka Mgr. Olga Bauerová

Výnosy 35 267

Náklady 35 266

Hosp. výsledek 1

ZŠS Jihomoravské náměstí 2, ředitelka Renata Bařinová

Výnosy 15 167

Náklady 15 117

Hosp. výsledek 50

TS Brno-Slatina, ředitel Ing.Zdeněk Ondrejech

Výnosy 9 627

Náklady 9 485

Hosp. výsledek 142
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3.4 Majetek

Přírustky majetku v průběhu roku 2018 činily celkem 9 462 tis. Kč.

Mezi nejvýznamnější položky patřily:

Položka tis. Kč

parkoviště Tilhonova 81-89 3 053

hřiště Mikulčická 3 954

Auto Transit Kombi pro JSDH 1 004

vybavení hřiště Mikulčická 581

Úbytky majetku v roce 2018 činily celkem 10 051 tis. Kč, z toho nejvýznamnější byla budova na
Budínské v hodnotě 8 966 tis. Kč

3.5 Výrok auditora

Přezkoumání hospodaření a ověření účetní závěrky provedla auditorská firma Nexia AP a.s. a
dospěla k následujícímu vyhodnocení a výroku:

„Na základě námi provedeného přezkoumání hospodaření Statutárního města Brna, Městské
části Brno-Slatina, jsme nezjistili žádnou významnou skutečnost, která by nás vedla k přesvěd-
čení, že přezkoumávané hospodaření není ve všech významných (materiálních) ohledech v sou-
ladu s hledisky přezkoumání hospodaření uvedenými v bodě 2.2 zprávy.“

Vedoucí Finančního odboru MČ Brno-Slatina je Mgr. Zuzana Wiesnerová.
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4
Školství

Údaje jsou za školní rok 2017-2018.

4.1 Mateřská škola Brno, Jihomoravské náměstí 5

• Zřizovatelem školy je Statutární město Brno, Městská část Brno-Slatina

• Kapacita školy je 193 dětí

• Provoz školy je od 6,15 do 16,30 hodin

• Od roku 2008 působí při mateřské škole „SPOLEK 5/3“

• Celkem 190 dětí bylo je rozděleno do 7 standardních tříd. Na jednu třídu připadá průměrně
27,14 dětí a na jednoho učitele připadá průměrně 13,6 dětí.

• Výuka byla a je soustředěna do dvou budov na Jihomoravském náměstí.

• Vzdělávací program, podle kterého škola pracuje, se nazývá „S dětmi – pro děti“. Byl v tří-
letém cyklu již dvakrát aktualizován, naposledy 29. srpna 2017 byl pedagogickou radou
schválen nový vzdělávací program. MŠ je členem Czech Dalton a je fakultní školou Masa-
rykovy univerzity, Pedagogické fakulty. Pracuje podle pilotního projektu Angličtina do škol
a od března 2017 je též „Technickou mateřskou školou“. Škola kooperuje s lesním pedago-
gem – zabývá se předáváním pravdivých informací o lesním prostředí formou her. Škola
spolupracuje se školským zařízením LIPKA – věnuje se enviromentální výchově a vzdělá-
vání. Od školního roku 2017-18 spolupracuje s neziskovou organizací Teen Challenge.

• V každém školním roce jsou ve škole na praxi studentky Masarykovy univerzity, které tam
chodí na vstupní, průběžnou a souvislou praxi. Pozornost je věnována dětem s nesprávnou
výslovností, pracuje zde logopedka. Velká pozornost je věnována dětem, které budou na-
stupovat povinnou školní docházku. Výsledky pozitivně hodnotí nejen pedagogové školy,
ale i rodiče dětí.

• MŠ nabízí kroužky angličtiny, kroužek techniky, logopedii, kroužek keramiky, zdravotní
cvičení na míčích, atletiku „Sportík“ a taneční a pohybový kroužek. Děti absolvovaly před-
plavecký výcvik, návštěvu solné jeskyně a sauny. Pro děti v posledním ročníku MŠ jsou
organizovány edukativně-stimulační skupiny.

• Děti se zúčastňovaly i různých soutěží a mimoškolních aktivit, a to celkem 37.

• MŠ byla pořadatelem sportovní olympiády pro MŠ.

• Odklad povinné školní docházky byl povolen 14 dětem.

• Do školy docházejí 2 děti s poruchou autistického spektra a 2 děti s mentálním postižením
a 1 dítě se závažnou vadou řeči.

• Školu v přírodě – ekopobyt Trkmanka – absolvovalo celkem 52 dětí v průměru po dobu tří
dnů.

• MŠ vybírá 500 Kč jako úplatu ze předškolní vzdělávání.



Pohled na budovu MŠ

• Pro tento školní rok bylo přijato 76 dětí, nepřijato 44.

• Na škole působilo 13 učitelů, kteří absolvovali Střední pedagogickou školu a jedna vyso-
koškolsky vzdělaná pracovnice nepedagogického směru. Z celkového počtu 14 učitelů bylo
13 plně kvalifikovaných. Na škole nepůsobil žádný muž. Věkové složení učitelek: 2 byly ve
věku do 35 let, 7 ve věku do 50 let, 4 ve věku nad 50 let a 1 důchodkyně.

• Na škole působilo 7 asistentů na kratší pracovní úvazek.

• Pracovníci se zúčastnili celkem 26 různých kurzů a aktivit pro další vzdělávání.

• Škola byla podporována dvěma projekty ze strukturálních fondů.

• Obě budovy mateřské školy jsou zabezpečeny moderním zabezpečovacím a protipožárním
systémem. Zapotřebí je kompletní rekonstrukce výtahu pro manipulaci se stravou. Bude po-
kračovat i projekt obnovy dětského hřiště. Záměrem je i generální oprava chodníků školní
zahrady, plotů a požárních schodišt’ u obou budov.

• Ředitelkou školy je Ing. Jana Balášová.

4.2 Základní škola a mateřská škola Brno, Přemyslovo náměstí 1

Zřizovatelem školy je Statutární město Brno, městská část Brno-Slatina.

Škola zahrnuje Základní školu, mateřskou školu, výdejnu stravy a školní jídelnu.

4.2.1 Základní škola má:

Kapacita školy je 370 žáků.

• Na 1. stupni bylo 10 tříd v pěti ročnících s počtem žáků 225 a průměrným počtem dětí na
jednu třídu 22,5.
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• Na 2. stupni bylo 7 tříd ve čtyřech ročnících s počtem 141 žáků a průměrným počtem dětí
na jednu třídu 20,14.

• Celkem má základní škola měla 17 tříd v devíti ročnících s počtem 364 dětí.

• Mateřská škola měla 2 třídy s 56 dětmi.

• Celkem měla škola 420 dětí.

• Vzdělávací program na Základní škole má název „Od vyučování k učení, od známkování
k hodnocení, z minulosti do budoucnosti“.

• Na Mateřské škole má vzdělávací program pro předškolní vzdělávání název „Celým rokem
– krok za krokem“.

• Škola je zaměřena na Dalton 1.-9. ročníky, CLIL.- přírodopis 7. ročníky, CLIL.-RV 6. ročníky

• Školní jídelnu ZŠ navštěvovalo 315 strávníků, jídelna pro MŠ stravovala 56 dětí. Výdej
stravy zajišt’ovali 2 pracovníci na zkrácený pracovní úvazek.

• Školní družina měla na škole 5 oddělení a o 150 dětí pečovalo 5 vychovatelů, přepočtený
stav 3,8.

• Školní družina organizuje pro děti různé akce – soutěže, výlety a hry.

• Na škole pracuje 35 pedagogických pracovníků, přepočtený stav 32, všichni odborně kvali-
fikovaní.

• Věkové složení: 2 muži a 9 žen do 35 let, 9 žen do 50 let, 51 a více let 3 ženy a 3 pracující
důchodci, celkem 26 učitelů. Rodičovskou dovolenou pobírají 2 učitelky.

• Pedagogové se zúčastnili celkem 28 různých kurzů a aktivit pro další odborné vzdělávání.

• Na škole působilo celkem 12 asistentů, přepočtený stav 4,65, z toho 6 asistentů pedagoga,
4 školní asistenti a 4 mentoři.

• Z 225 žáků na 1. stupni mělo 125 vyznamenání, ze 139 žáků na 2. stupni mělo 68 žáků
vyznamenání.

• Celkem za školu z 364 žáků mělo 193 vyznamenání.

• Žádnému žáku nebylo nutno snížit stupeň z chování.

• Na střední školu odešli: na 4-letá gymnázia 5 žáků, na 6-leté studium 1 žák, na 8-letá gym-
názia 2 žáci. Na SOŠ 16 žáků, na SOU 7 žáků.

• Ředitelka školy povolila odklad povinné školní docházky 12 dětem.

• Poradenské zařízení řídí výchovná poradkyně, speciální pedagožka. Na škole působí 1 spe-
ciální pedagog a 1 preventista sociálně patologických jevů.

• V rámci integrace byli na škole 2 žáci postižení autismem, 1 žák s poruchou řeči, 6 žáků
s poruchou chování a 16 žáků s poruchou učení.

• Na škole fungoval 1 kroužek společenských věd a navštěvovalo jej 10 dětí.

• Škola byla podporována sedmi projekty ze strukturálních fondů

• Vedení školy se podařily adaptační pobyty žáků 6. až 9. tříd, byl založen školní parlament
Kubík, byla úspěšná účast na preventivních programech. S některými rodiči je obtížná ko-
munikace (nezájem nebo jazyková bariéra, přehnané ambice či nesoudnost směrem ke svým
dětem).

• Před 10 lety se škola zapojila do projektu „Zdravá záda“, který garantuje Krajská hygienická
stanice a rehabilitační oddělení Fakultní dětské nemocnice Brno.
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• Daltonskému vzdělávání slouží již 12 let plně vybavená studovna. Počítačová učebna má
24 počítačů s moderrním hardwarem i softwarem. Celkem škola disponuje 75 pčítači připo-
jenými k intertnetu. K výuce se používá 28 tabletů a 50 notebooků.

• Žáci se se svými učiteli aktivně a úspěšně zúčastňovali celé řady soutěží a olympiád.

• Učitelé dějepisu, zeměpisu, přírodopisu a občanské výchovy pokračovali v tzv, terénním
vyučování, kdy jezdí s žáky na několikadenní soustředění do Jedovnic.

• Ve 3. ročníku byl mimořádně nadaný žák na matematiku, na matematiku chodil do 4. třídy.

• Nadále probíhá spolupráce s pedagogickou fakultou Masarykovy univerzity Brno, škola má
statut fakultní školy. Pokračovalo se v práci v síti „Otevřených škol“. Angličtina se učí od
1. třídy, od 7. ročníku se učí němčina a ruština. Přírodopis a informatika se učí v anglickém
jazyce metodou CLIL.

4.2.2 Mateřská škola

• Mateřská škola byla otevřena 1.3.2016 pro jednu třídu a 28 dětí.

• Druhá třída byla otevřena 16.10.2017 a také pro 28 dětí.

• Na škole byly dvě třídy pro 56 dětí při průměrném počtu 14 dětí na jednoho učitele.

– Vzdělávací program pro předškolní vzdělávání se nazývá Celým rokem – krok za kro-
kem. Záměrem školy je podpora kvality předškolního vzdělávání, výchova ke zdraví a
rozvoj tělesné zdatnosti dětí, ekologická výchova a rozvoj přírodovědné gramotnosti,
otevřenost školy rodičovské veřejnosti a srovnávání vzdělávacích šancí. Kvalita před-
školního vzdělávání dosáhla i za první rok školní existence MŠ vysoké úrovně, protože
učitelky si zvyšují svou pedagogickou úroveň samostudiem a mají bohaté zkušenosti.
Na škole vládne klima důvěry, jistoty a bezpečí dětem i jejich rodičům. Děti 1x měsíčně
cvičí v tělocvičně školy pod vedením učitele TV, 4x v měsíci mají kroužek angličtiny, 1x
týdně Judo a 1x měsíčně je sauna. Doplňkovým programem je bezplatná logopedická
poradna, cvičení na overballech i mnoho dalších jednorázových akcí, např. Drakiáda,
Mikuláš, Karneval, Den matek, výlet do ZOO a další.

• Odklad povinné školní docházky byl poskytnut 4 dětem.

• Základní výše úplaty za jedno dítě je 500 Kč měsíčně.

• Služeb školního stravování využívalo 56 dětí a 6 zaměstnanců školy. Školní stravování za-
jišt’ovali 2 zaměstnanci.

• Pro školní rok 2017/2018 nebylo přijato 16 dětí.

• Učitelky byly 4 a všechny měly středoškolské odborné vzdělání. 2 učitelky byly mladší 35
let, jedna do 50 let, 1 nad 50 let.

• Na škole působil jeden školní asistent na poloviční úvazek.

• Provoz školy byl od 6.30 do 16.30 hodin.

• Činnost školy podporovaly dva projekty ze strukturálních fondů.

• Investorem výstavby školy byl MMB.

• Vedoucí učitelka MŠ byla Markéta Musilová Mandelíková, zástupkyně ředitelky zodpo-
vědná za MŠ byla Mgr. Lada Mazálková.
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Pohled na průčelí ZŠ a MŠ na Jihomoravském náměstí

4.2.3 Vedení ZŠ a MŠ Přemyslovo náměstí 1

• Ředitelkou školy je Mgr. Světlana Brankovská.

• Zástupkyně ředitelky zodpovědná za MŠ je Mgr. Lada Mazálková.

• Vedoucí učitelka MŠ je Markéta Musilová Mandelíková.

4.3 Základní škola a mateřská škola Brno, Jihomoravské náměstí 2

Zřizovatelem je Statutární město Brno, městská část Brno-Slatina.

4.3.1 Základní škola

• Kapacita školy 540

• Na 1. stupni bylo 12 tříd v pěti ročnících a 288 žáků, čímž průměr na třídu 24 žáků.

• Na 2. stupni bylo 6 tříd ve čtyřech ročnících a 142 žáků, čímž průměr na třídu byl 23.67
žáků.

• Celkem bylo 18 tříd v devíti ročnících a 430 žáků a průměr na třídu činil 23,89 žáků.

• Školní vzdělávací program měl název „Otvíráme dětem svět úspěchu“.

• Nepovinný předmět anglický jazyk je již v 1. ročníku, od 6. ročníku 3 hodiny týdně je výuka
druhého cizího jazyka, etická výchova a 3 hodiny tělesné výchovy od 6. ročníku.

• Školní družina měla 6 oddělení s kapacitou pro 180 dětí. Pečovalo o ně 7 osob, přepočtený
stav byl 5,41. Tematické celky v družině vycházely ze školního vzdělávacího programu
ÚSPĚCH - otvíráme dětem svět úspěchu. Příprava na vyučování probíhala formou hry
– luštění, sudoku, křížovky, hádanky, doplňovačky, didaktické cvičení a psaní domácích
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úkolů. Vychovatelky pro děti připravily různé soutěže a mnoho dalších zábavných i didak-
tických akcí, vč. různých kroužků.

• Na škole pracovalo celkem 37 pedagogických pracovníků, přepočtený stav činil 31,17, všichni
odborně kvalifikovaní. Na škole bylo 7 učitelů, zbývající počet byly ženy.

• Na škole působilo 7 asistentů, přepočtený stav 4,5 a 4 doučovatelé.

• V rámci dalšího vzdělávání se pedagogičtí pracovníci zúčastnili 72 akcí.

• Na 1. stupni bylo 288 žáků, z toho s vyznamenáním prospělo 239, neprospěli 2, opakují 2
žáci.

• Na 2. stupni bylo 142 žáků, s vyznamenáním prospělo 78, neprospěl 1 žák, opakuje 1 žák.

• Celkem bylo ve škole 430 žáků a s vyznamenáním prospělo 302, neprospěli 3 žáci.

• 1 žák byl ohodnocen 2. stupněm z chování.

• Na škole nebyl identifikován žádný mimořádně nadaný žák.

• Na gymanzium odešlo na 4 leté studium 5 žáků, na 6 leté studium 1 žák a na 8 leté studium
2 žáci. Na střední odbornou školu odešlo 16 žáků a na Střední odborné učiliště bylo přijato
7 žáků.

• Odklad povinné školní docházky byl povolen 19 žákům a dodatečně ještě jednomu žáku.

• Na škole pracovali 2 výchovní poradci, 2 školní metodici prevence, 1 školní psycholog a 1
školní speciální pedagog, všichni vysokoškolsky vzdělaní.

• Škola byla podporována ze strukturálních fondů projektem „Prevence školní neúspěšnosti
na ZŠ v Brně“.

• Školu navštěvovalo 11 žáků s poruchou učení a s poruchou chování a 1 žák trpící autismem.

• Na škole fungovalo celkem 12 zájmových kroužků a navštěvovalo je 167 žáků.

• Pod vedením psycholožky se utvořily skupinky dětí, jedna část nacvičuje komunikační
schopnosti, druhá část nacvičuje sociální dovednosti a tato je určena pro děti, pro které je
obtížnější dodržovat pravidla a které jsou impulzivní a hůře se soustřed’ují. K rozvoji vzá-
jemných vztahů a toleranci přispělo mnoho školních akcí vč. výletů, různých třídních akcí,
exkurzí a jiných vč. školního plesu. Důležitá je i výchova ke zdravému životnímu stylu,
sportování, prevence proti užívání návykových látek, vedení k bezpečnému chování na sil-
nici a venku a výchova proti kyberšikaně. Spolupráce s rodiči je velmi účinná při výchově
žáků. Pro plnění všech náročných úkolů bylo vytvořeno Školní poradenské pracoviště. Na
škole pracuje školní parlament.

4.3.2 Mateřská škola

• Kapacita školy je 144 dětí.

• Na škole bylo 5 tříd standardních se 132 dětmi, při čemž průměr na třídu připadalo 26,6
dětí a na jednoho učitele 13,3 dětí.

• Dále na škole byla jedna třída speciální-logo pro 11 dětí a na učitele průměrně připadalo 5,5
dětí.

• Celkem mateřskou školu navštěvovalo 143 dětí v šesti třídách.
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• Škola je zařazena do sítě Škol podporujících zdraví a pracovala podle programu s názvem
„Společně si hrajeme, žijeme a smějeme se“. Snahou školy bylo vytvořit dětem podmínky
pro celkovou pohodu a vytvářet u nich návyky a dovednosti zdravého životního stylu a
pěstovat odolnost vůči stresům a zdraví škodlivým vlivům a tím předcházet např. nežá-
doucím závislostem. Vedení školy úzce spolupracovalo se Spolkem rodičů a přátel školy
MŠ Jihomoravské náměstí 4. V logopedické třídě byla každodenně vedena skupinová i in-
dividuální logopedická intervence. Na škole dle zájmu probíhaly kroužky s různým zamě-
řením – Sportík, Angličtina, Výtvarně dramatické aktivity, Předškoláček, Logopedická po-
radna, Judo, Edukativně stimulační skupiny. Cílem je , aby děti odcházely z MŠ maximálně
rozvinuté po stránce tělesné, psychické, sociální a duchovní.

• Odklad povinné školní docházky byl povolen 16 dětem.

• U 10 dětí byly závažné poruchy řeči, u jednoho dítěte byla diagnostikována porucha cho-
vání a u jednoho dítěte byly velké závažné poruchy řeči.

• Školu v přírodě absolvovalo 31 dětí po dobu 5 dnů.

• Základní výše úplaty byla stanovena na 370 Kč za dítě a měsíc.

• Pro tento školní rok bylo přjato 60 dětí, nepřijato 20. Docházku ukončilo 15 dětí.

• Děti se úspěšně zúčastňovaly různých místních i městských soutěží.

• Na škole působilo 8 učitelů s vysokoškolským odborným vzděláním, 4 učitelé měli střední
pedagogické vzdělání. Všechny učitelky (muži zde nepracovali) byly plně kvalifikované.
Celkem zde pracovalo 12 učitelů, přepočtený stav byl 11,807.

• Na škole pracoval jeden asistent na tříčtvrteční úvazek.

• Do 35 let bylo 6 učitelek, do 50 let 3 učitelky a 3 učitelky byly ve věku nad 50 let. Učitelky
absolvovaly celkem 11 kurzů v rámci dalšího vzdělávání.

• V budově bylo opraveno schodiště, ve třech třídách byly vyměněny podlahové krytiny. Do
tříd byly pořízeny zejména konstrukční stavebnice.

• Snahou je vytvářet dětem zajímavý, pro ně přínosný a bezpečný pobyt.

4.3.3 Vedení ZŠ a MŠ Brno, Jihomoravské náměstí 2 a 4

• Ředitelkou je Mgr. Olga Bauerová.

• Zástupce ředitelky je Mgr. Jakub Veselý.

• Zástupkyní pro předškolní vzdělávání je Mgr. Petra Siklenková, od 1.7.2018 Mgr. Alena
Procházková.

4.4 Střední škola grafická Brno, Šmahova 110

• Škola je příspěvkovou organizací.

• Zřizovatelem je Krajský úřad Jihomoravského kraje.

• Škola poskytuje vzdělání v následujících oborech:

– Polygrafie

– Obalová technika

– Tiskař na polygrafických strojích

– Reprodukční grafik pro média
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– Technik dokončovacího zpracování tiskovin
– Tiskař na polygrafických strojích (zkrácené studium)
– Reprodukční grafik (zkrácené studium)
– Knihař (zkrácené studium)

• Vysvětlivka: k tzv. zkrácenému studiu jsou přijímáni zájemci, kteří mají maturitu jakého-
koliv oboru či výuční list, na škole pak absolvují jednoroční studium a ukončí jej složením
zkoušek pro získání výučního listu v příslušném oboru.

• Počty pracovníků školy:

– ředitel – 1
– učitelé (přepočtený stav) – 37,7208 (v tom 2 zástupci ředitele)
– nepedagogičtí pracovníci (přepočtený stav) – 12,5219

• Dalšího vzdělávání se pracovníci zúčastnili celkem v 60. akcích.

• Na škole působil 1 vysokoškolsky vzdělaný výchovný poradce a 1 taktéž vysokoškolsky
vzdělaný školní metodik prevence.

• Pro žáky i pracovníky školy je k dispozici školní jídelna a v tomto školním roce bylo vydáno
21 741 obědů.

• K přijímacímu řízení na školní rok 2017-2018 bylo přijato 241 nových žáků.

• K maturitní zkoušce přišlo 82 žáků, z toho 10 ji vykonalo s vyznamenáním, 60 prospělo a 12
žáků neprospělo, z toho 1 žák nebyl připuštěn ke zkoušce.

• Závěrečné zkoušky skládalo 26 žáků, z toho 7 mělo vyznamenání, 19 prospělo a 3 nebyli
připuštěni ke zkoušce.

• Byl zorganizován odborný a vzdělávací zájezd do Dolního Rakouska.

• V rámci mimoškolních aktivit žáci navštívili mnoho divadelních představení, z toho 1 před-
stavení v anglickém a německém jazyce. Dále navštívili Židovské muzeum, Technické mu-
zeum, Mahenovu knihovnu, hvězdárnu i Úřad práce a jiné instituce. Bohatá byla i sportovní
aktivita žáků. Součástí výuky byly i odborné exkurze ve firmách a spolupráce s výrobními
podniky a podnikatelskými subjekty. Výuka cizích jazyků probíhala metodou CLIL.

• Rozsáhlá byla účast na různých sportovních akcích a turnajích, at’ už místních, městských
či mezinárodních.

• V rámci rozšiřování odborného rozhledu bylo navázáno množství různých spoluprací vč.
praxí a výcviku s polygrafickými podniky či institucemi v rámci celé republiky.

• V průběhu školního roku se uskutečnily otevřené dílny a zúčastnilo se jich 421 žáků.

• V rámci odborného výcviku zajišt’uje škola produktivní činností žáků předtiskovou pří-
pravu, tisk a knihařské zpracování veškerých tiskovin pro vlastní potřebu školy i pro ex-
terní zákazníky. Pro zákazníky realizuje škola tisk navštívenek, pozvánek, prospektů, bro-
žur a konečné zpracování veškerých tiskovin. Mezi stálé odběratele patří zejména školy,
zdravotnická zařízení, městské úřady, státní organizace, podnikatelé i soukromé osoby.

• Činnost školy je podporována různými dotačními programy, např. dotační programy Jiho-
moravského kraje a jiné.

• Kapacita školy 732 žáků.

• Ředitelkou je Ing. Jarmila Šustrová.

• Zástupkyní ředitelky, teoretická výuka, je Mgr. Barbora Slováčková.

• Zástupcem ředitelky, praktická výuka, je Mgr. Milan Heroudek.

• Vedoucí učitelkou odborného výcviku je Mgr. Eva Veselá.
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4.5 HAPPY PRESCHOOL

Vedení této mateřské školy s anglickou výukou dbá především na harmonii pohybu, stravy, odpo-
činku a duševní pohody dětí. Cílem je rozvíjet u dětí přirozenou formou jejich znalosti, vědomosti
a kreativitu. Každodenní program v angličtině znamená pro děti získání bohaté slovní zásoby. Pro
děti se nabízí široké spektrum sportovní, umělecké a kulturně vzdělávací činnosti.

Za dítě se platí měsíčně při půldenním pobytu 5 000 Kč, při celodenním pobytu 6 000 Kč.

Jednatelkou společnosti je Ing. Petra Veselá, provdaná Krajplová.
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5
Společenský život

5.1 Městská část Brno-Slatina

MČ Brno-Slatina uspořádala již 14. společenský ples v hotelu Sluneční dvůr na Přemyslově ná-
městí. K tanci a poslechu hrál Tom Sawyer Band a cimbálová muzika z Milotic. Vystoupila taneční
skupina ABANICO s módní přehlídkou historického spodního prádla. Cena vstupenky 220 Kč
zahrnovala i raut.

5.2 Pálení čarodějnic

Tradiční tzv. pálení čarodějnic se uskutečnilo 30. dubna a pořádala je skupina historického šermu
Lucius vre spolupráci s MČ Brno-Slatina na hřišti na ulici Černozemní. Soutěžili děti i dospělí,
proběhla volba Miss a Missáka čarodějnic. Vystoupila skupina Lucius, slaměná čarodějnice byla
upálena a večer byla zábava pro dospělé. Bylo zajištěno i občerstvení a pro děti zdrama špekáčky
do vyčerpání zásob.

Akce byla hojně navštívena a všichni byli maximálně spokojeni.

5.3 Slatinské kulturní léto

Akce Slatinské kulturní léto proběhla již jedenáctkrát. Nikdo si již nedovede představit, že by
Slatinské kulturní léto neproběhlo. Stala se z něj již tradice. Podařilo se i tentokrát sehnat pe-
níze, vybrat agenturu a jednat s kapelami. Program je sestaven tak, aby si na své přišli všechny
věkové kategorie a zájemci odlišných kulturních žánrů. Vystouppili členové divadla Kamarádi,
Mistříňanka, Saville Row, Abba revival, Black Buřiňos, Ukulele Oerchestra jako Brno, Hrajeto,
Fireballs, Kamelot a Roman Horký, pouliční divadlo Klubko a Kumpáni, Deep Purple revival a
Spálený.

Koncerty probíhají tradfičně ve středu. Letošní ročník přiel zhruba na 340 tisíc korun. Zdroje jsou
především dotace od slatinských firem.

Slatinské kulturní léto je projekt v Brně skutečně ojedinělý.

5.4 Slatinské hody

Příprava hodů začíná vždy několik měsíců před jejich vyvrcholením vč. chystání zázemí a stavění
máje. Vlastního hodového veselí se zúčastnilo mnoho návštěvníků, veselou náladu podpořila i
dechová hudba Dambořanka. Zatímco před rokem se slavilo 40. výročí znovuobnovení hodů,
letos byla pro změnu slavnostnější nedělní hodová mše svatá, protože se slavilo sedmdesátileté
výročí od postavení a posvěcení kostela Povýšení sv. Kříže.

Hody se letos opravdu vydařily a lidé si jich určitě dobře užili.



Malí zpěváčci na Vánočních trzích

Pálení čarodějnic ve sportovním areálu SK Slatina zachytila Dana Bystřická
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Čarodějnice je už v plamenech

Hudební vystoupení na v rámci Slatinského kulturního léta
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Paní Marie Prátová, roz Vrzalová s dětmi v krojích, zhotovených podle původních slatinských selských krojů

Hodovníci s panem biskupem před kostelem
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Paní Hana Vrbková ve svém království

5.5 Knihovna Jiřího Mahena Brno – pobočka ve Slatině

Pod vedením paní Hany Vrbkové byla slatinská knihovna vyhodnocena za rok 2016 jako nejlepší
knihovna v Brně a oceněna byla i sama paní Vrbková.

Knihovna eviduje 676 čtenářů, z toho 246 dětí.

Knižní fond zahrnuje 14 620 svazků stálého fondu a 6 titulů časopisů.

Ve slatinské knihovně probíhají krátkodobé výstavy - výstava fotografií Ing. Naděždy Peliká-
nové s názvem Melancholie zimy a půvab jara. Následovala pak výstava fotografií Marie Hortové
s názvem Slatina mýma očima. Další výstavu bylo možno shlédnout na téma Chráněná příroda
Brna.Výstavu bylo možno shlédnout i se spoluautorem RNDr. Miroslavem Sedláčkem, vedou-
cím redaktorem encyklopedie Chráněná území ČR. Výstava byla připravena ve spolupráci se
SOLITON-team, z.s. a Atelier Comenius, z.s. Jednou z velmi zajímavých výstav byly práce žáků
1.A ze ZŠ Přemyslovo náměstí. Výstava byla nazvaná „Písmeno, které je pro mne těžké“. Vý-
tvarné ztvárnění tohoto téma bylo mnohdy originální a roztomilé. Na vlnách světla a humoru byl
název výstavy kreseb světově uznávané výtvarnice paní Marie Plotěné.

Měsíc březen probíhal v knihovně opět v duchu Měsíce knihy. Do knihovny přišel pan místosta-
rosta Mgr. Petr Semrád a četl prvňáčkům z obou slatinských základních škol z knihy Petry Brau-
nové „Kuba nechce číst“. Tato kniha je již několik let nedílnou součástí programu Měsíce knihy.
Děti zavzpomínaly na svůj první den ve škole. V dubnu přišly seniorky - proběhla akce Babičky
čtou dětem pro ZŠ Přemyslovo náměstí 1.A a 1.B.V červnu bylo slavnostní Klíčování pro prv-
ňáčky s p. místostarostou Mgr. Semrádem pro děti obou slatinských základních škol. Pro prv-
ňáčky byla určena akce Poprvé do školy, poprvé do knihovny, které se zúčastnil i pan místosta-
rosta Mgr. Petr Semrád.

Knihovna nabízí k půjčení dřevěné hračky - projekt Lékotéka dále CD a i Lékotéku pro dospělé.
Užitečnou službou je půjčování brýlí a v případě nepříznivého počasí půjčení i děštníků.

Vedoucí knihovny je paní Hana Vrbková.
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Živý Betlém ve Slatině

5.6 Kostel Povýšení sv. Kříže

V září jsme si přomínali 70. let od vysvěcení slatinského kostela Povýšení sv. Kříže. Hřbitovní
kaple z roku 1914 již naprosto nestačila a proto byla přestavěna na současný kostel. Vznikla tak
stavba sice velmi jednoduchá a skromná, ale tím více dokumentuje úsilí slatinských věřících, že
se jim podařilo zbudovat tento svatostánek, jako jeden vůbec na dlouhou dobu z posledních, po
komunistickém převratu v únoru 1948.

O stavbě kostela se uvažovalo už v dobách 1. republiky. První oficiální rozhodnutí padlo ve tři-
cátých letech minulého, tj. 20. století. Původní hřbitovní kaple z roku 1914, jejíž stavbu inicioval
a poději prováděl František Kachlík - zednický mistr, předseda hřbitovního odboru a později i
zakladatel Kostelní jednoty ve Slatině, byla již mnoho let nedostačující. Při bohoslužbách museli
věřící stát venku, protože kaple byla malá. Pro přestavbu kaple na kostel byla koncem 30. let při-
pravena již velká část stavebního materiálu, ale po vzniku Protektorátu Čechy a Morava v roce
1939 stavba již nemohla být zrealizována. Zásluhou členů Kostelní jednoty v čele s farářem pa-
nem ThDr. Františkem Křehlíkem se stavba znovu rozběhla. Kromě nadšení slatinských farníků a
díky ještě nevyhrocené politické atmosféře ve Slatině měla na rozběh stavby vliv i velká autorita
faráře ThDr. Křehlíka nejen pro jeho aktivní účast v odbojovém hnutí za 2. světové války, ale jeho
dobré vztahy z mnoha vlivnými osobami a jeho nesmírná dobrota vůči všem a vždy.

Náklady na stavbu kostela hradila Kostelní jednota, která získávala peníze ze sbírek, darů a člen-
ských příspěvků. Na stavbě samotné se podíleli ve velké míře i dobrovolníci z řad slatinských
občanů a sedláků, kteří zdarma zajišt’ovali zejména veškerou dopravu. A nejednou byl viděn
i pan farář Křehlík, jak sám pomáhá na stavbě, třeba jak táhne vozík s kamením nebo pracuje
s lopatou a pod.

Stavební plány byly několikrát přepracovávány. Stavba byla nakonec prováděna podle návrhu
Arch. Ing. Jana Lipenského. Původní kaple dle tohoto návrhu tvořila presbytář, na nějž pak nava-
zovala vlastní lod’ kostela. Jeho vnitřní prostor je dlouhý 36 m, široký 7,40 m a vysoký 5,40 m. Věž
byla postavena v létě 1948. Vlastní stavba byla zadána zednickému mistru Ladislavu Jetelinovi
ze Šlapanic.

Základní kámen ke stavbě byl položen a posvěcen 17. listopadu 1946 farářem Františkem Křeh-
líkem. Stavět se začalo na jaře 1947. Hlavním stavbyvedoucím byl slatinský občan a místopřed-
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Živý Betlém ve Slatině

seda Kostelní jednoty František Sedlinský, pod jehož vedením byla na podzim téhož roku hotová
hruba stavba vč. zastřešení. Dostavba a vybavení kostela bylo provedeno během roku 1948 a
dne 19. září tohoto roku byl kostel slavnostně posvěcen brněnským kapitulním vikářem prelátem
ThDr. Josefem Kratochvílem jako kostel Povýšení sv. Kříže Současně byl téhož dne posvěcen i 295
kg vážící zvon zavěšený na věži kostela. V letech 1991-1994 probíhala stavba nové sakristie a ora-
toře. Tu posvětil 15. květa 1994 brněnský biskup Mons. Th.Lic. Vojtěch Cikrle. V roce 1997 byly
dokončeny venkovní úpravy kolem kostela, zejména bylo vydlážděno prostranství před koste-
lem. V nedávné době prošel kostel celkovou rekonstrukcí, při které byla vystavěna zděná zpo-
vědnice, kompletně opravena střecha, okna ve věži, proběhla výměna oken, dveří a opravený byl
i interier vč. elektroinstalace a vč. revitalizace fasády venkovního pláště kostela. Veškeré opravy
a úpravy jsou financovány ze sbírek a darů místních věřících a z finančních příspěvků slatinské
radnice.

Slatinský kostel se podruhé zapojil do celorepublikové akce Noc kostelů. Noc kostelů je určena
široké veřejnosti a pro návštěvníky byl připraven bohatý program - slavnostní vyzvánění zvonů,
vystoupení pěvecké dětské scholy pod vedením Hany Heikenwäldové a Marie Havlišové, ukázka
varhanních preludií Jindřicha Pošváře, komentovaná prohlídka v podání kostelníka Ing. Jiřího
Motáčka, přednáška PhDr. Martina Krytináře o historii kostela a o životě ve farnosti. Tereza Tesa-
řová zajistila doprovodný dětský program a Marie Konečná koordinovala servis s občerstvením.
Zájem u návštěvníků vzbudil stánek neziskové organizace Bvandi Orphans. Pan Michal Příhoda
propagoval činnost této obecně prospěšné společnosti, která podporuje chudé děti v Ugandě. Ve-
čer byl zakončen chválami doprovázenými zpěvy a kytarou.

Duchovním správcem líšeňské farnosti je od roku 2005 P. Mgr. František Vavruša, péčí o slatinské
farníky je pověřen P. Miroslav Kabrda.
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Pamětní deska v Hliníku

5.7 BRUNO family park

Rodinný park sídlí v nákupním areálu va Slatině na Kigginsově ulici, sousedící s ulicí Řípskou. Je
nejmodernějším herním centrem obdobného typu. Nachází se v něm přes 40 atrakcí - tobogány,
populární autodrom, jedinečné lodičky v „Mořském světě“, čtrnáctipatrový loabyrint, dlouhé
podzemní nory nebo třeba lanovka dlouhá 38 m. Pro nejmenší děti (do čtyř let) je určena celá
sekce „Mlád’ata“. Kromě oblíbeného bazénu s kuličkami je zde spousta hraček, dětská kuchyňka,
skluzavka. Na mechanické stěně se i nejmenší děti mohou pocvičit v motorice. Veškeré atrakce
jsou uvnitř, v teple, v létě je navíc k dispozici venkovní areál s 15 atrakcemi.

Krtomě zábavy je možno se zde najíst v retauraci Hnízdo, v brasserii Zobka a navštívit i kavárnu
v „V mlád’atech“.

Vnitřní areál je na 4 000 m2 a je otevřen celoročně, venkovní areál je velký 3 700 m2 a je otevřen
od jara do podzimu.

Vedoucí herního centra je Mgr. Václav Izák.

5.8 70. výročí úmrtí prezidenta Dr. Edvarda Beneše

3. září 1948 zemřel v Sezimově Ústí v pořadí druhý prezident ČR, Dr. Edvard Beneš. Pocházel
ze selské rodiny. V Praze vystudoval gymnazium, pak studoval na pražské a pařížské univer-
zitě. Svou akademickou dráhu dovršil jako profesor sociologie. Během I. světové války velmi
účinně spolupracoval s budoucím prezidentem T.G.Masarykem, generálem R. Štefánikem a dal-
šími na vytvoření samostatného státu Čechů a Slováků a stal se spoluzakladatelem naší republiky.
Na Versaillské konferenci mimo jiné prosadil stabilní hranice Československa. Autoritou byl i ve
Společnosti národů. Jako dlouholetý ministr zahraničí usiloval o dobré vztahy s ostatními státy,
uzavřel s nimi smlouvy, zejména s Francií a Sovětským svazem. V roce 1935 byl zvolen preziden-
tem Českoslovenka. Nedařilo se mu řešit problémy s Německem a po ztrátě pohraničí v roce 1938
se vzdal funkce prezidenta a odjel do zahraničí. V emigraci usiloval o obnovu Československa.
Po ukončení války byl Dr. Beneš ještě dvakrát zvolen prezidentem. Nesouhlasil s vývojem po 25.
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únoru 1948, odmítl v roce 1948 podepsat tzv. Ústavu 9. května a již jako zlomený nemocný muž
se v květnu toho roku vzdal prezidentské funkce.

V květnu 1946 byla v Hliníku zasazena lípa, tzv. Benešova lípa a opatřena malým pomníčkem
s nápisem: „Tuto lípu prezidenta Dr. E. Beneše zasadil dne 28. října 1945 na pamět’ osovobození a
z vděčnosti svému prezidentu slatinský Svaz české mládeže“. Později pomníček zmizel a chřad-
noucí lípu bylo nutno vykácet. 25. října 2000 byla zasazena nová lípa a o rok později k ní byl
umístěn i pomníček, který se podařilo najít.
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6
Zájmová činnost

6.1 Hasičský záchranný sbor ve Slatině

• Sbor má 62 členů, z toho je 23 mladých hasičů a 39 starších 18 let.

• Valná hromada proběhla 13. ledna.

• Členové odpracovali 260 hodin na údržbě výzbroje a výstroje, 128 hodin na údržbě hasič-
ské zbrojnice, 968 hodin při pomoci obci a 150 hodin na propagaci požární ochrany, tedy
cvelkem 1 506 hodin.

• Jednotka slatinských hasičů vyjela v roce 2018 celkem k 53 událostem. Z toho 33x na výzvu
operačního střediska a 20x na ostatní činnost tzv. ZOČ. První výjezd byl 3.1. na požár v Brně-
Slatině a poslední byl 16. prosince 16 minut po 22. hodině v Brně-Slatině na požár bytového
domu, ze kterého byl nakonec poplach. 16.1. chvilku před 13. hodinou byla jednotka vy-
slána v rámci její předurčenosti na ochranu obyvatelstva na dálnici D1 k motorestu Roh-
lenka, kde došlo k hromadné nehodě a dálnice byla směrem na Brno neprůjezdná. Jednotka
na cestě na místo události vyzvedla stravu pro zasahující hasiče a řidiče, uvězněné v koloně.
Na místě události pak slatinští hasiči pomohli vytvořit týlové zabezpečení pro všechny zú-
častněné a zajistili ochranné nápoje. Na místo události se připojilo další slatinské družstvo
s vozidlem a toto vozidlo bylo pak využíváno k zásobování pitnou vodou. Na základnu
se hasiči vrátili až po 21. hodině. Jedním z dalších výjezdů byl např. 5. června, kdy byla
jednotka vyslána na vytvoření týlového zázemí do Kozlan na Vyškovsku, kde již nějakou
dobu probíhal zásah na požár skládky. Slatinská jednotka spolu s ostatní zasahujícími jed-
notkami vytvořila místo pro výdej stravy a ochranných nápojů a odpočinek zasahujících
hasičů. Domů se hasiči vrátili až následujícího dne po půl páté ráno.

• V lednu se hasiči postarali o pokácení vánočního stromu a pomáhali při zajišt’ování plesu
MČ.

• V dubnu se konal šestý ročník dovednostní soutěže Měděný pulec. Při pálení čarodějnic
hasiči zajišt’ovali požární dozor.

• V kětnu byl pro veřejnost uspořádán také již šestý ročník akce „Den s hasiči“. Soutěžit přišlo
367 dětí, což bylo o 135 dětí více než v předcházejícím roce. Moderátorem byl Michal Velan
ze Šlapanic.

• Hasiči během celého Slatinského kulturního léta zajišt’ovali jeho hladký průběh.

• Do Muzea historické hasičské techniky v Herolticích u Třebíče byla zapůjčena dvoukolová
motorová stříkačka DS-7 z roku 1928, přenosná motorová stříkačka PS-7 a další historické
předměty.

• V červnu proběhla tradiční soutěž mladých hasičů v požárním útoku „O putovní pohár
starosty MČ Brno-Slatina“.

• Z celkového počtu výjezdů se 16x jednalo opožár a zbytek pak byly technické výjezdy.

• Členové se věnovali v průběhu roku výcviku a školení. Velitelé obsolvovali pravidelnou od-
bornou přípravu na školícím a výcvikovém zařízení v Brně-Líšni, která je nezbytná k plat-
nosti jejich odborné způsobilosti a někteří absolvovali i povinné přezkoušení po pěti letech.



Vítězové hasičských soutěží Ondra Zábrš (vlevo) a Tomáš Máca (vpravo)

Koncem dubna proběhl dvoudennní výcvik jednotek předurčených pro Ochranu obyva-
telstva v Pasohlávkách v prostorách kempu Merkur. Proběhl i součinnostní výcvik brněn-
ských sborů na Školním vzdělávacím zařízení, obsluhovatelé motorových a rozbrušovacích
pil měli pravidelné školení na HS na Lidické, nositelé dýchací techniky si procvičili vstupy
do uzavřených prostor v zakouřené budově a v neposlední řadě se slatinští hasiči zúčastnili
několika stáží na Hasičské stanici Líšeň, kde mimo jiné vždy absolvovali praktický výcvik
a školení.

• V roce 2018 došlo k dovybaveni ochrannými prostředky pro členy, a to i věcnými prostředky.
Stejně tak zásahová vozidla potřebovala investice na pravidelný servis a opravy vzniklých
závad. Díky vstřícnosti MČ Brno-Slatina byl zakoupen nový automobil Ford Tranzit, což je
přínosem pro jednotku.

• Pokračovala intenzivní příprava na rekonstrukci zbrojnice tak, aby ji v roce 2019 bylo možno
realizovat. Rekonstrukce zpříjemní práci všem členům jednotky i podmínky a zázemí.

• Slatinští hasiči v čele se starostou panem Dočkalem oceňují přístup pracovníků MČ Brno-
Slatina vč. pana starosty Idese při řešení všech potřeb i problémů.

• V červnu zemřel ve věku 72 let dlouholetý člen sboru pan Tomáš Máca. Hasičké práci se již
po několik generací věnuje Mácova rodina.

• V Brněnském deníku vyšel článek o historii i současnosti slatinské jednotky.

• Na pozvání Muzea hasičské historické techniky v Herolticích se hasiči ze Slatiny přijeli podí-
vat do jejich muzea a přesvědčili se, že veškeré ze Slatiny zapůjčené exponáty byly umístěny
na důstojných místech.

• V říjnu se hasiči podíleli na organizování branného závodu pro mladé hasiče v Chrlicích.
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• Již tradičně hasiči počátkem roku pokáceli vánoční strom a nový před Vánocemi postavili
na Přemyslově náměstí. Stejně tak se v prosinci podíleli na stavbě prodejních domků pro
vánoční trh, který se konal na Přemyslově náměstí.

• Velmi záslužná je péče členů jednotky o děti a mládež, vychovávají si tak pokračovatele
v této záslužné aktivitě.

• Zájmový kroužek mladých hasičů čítal v roce 2018 celkem 41 dětí, z toho je 23 řádných
členů. Věnuje se jim pět vedoucích a k nim jsou nápomocni čtyři instruktoři.

• Během roku se družstva i jednotlivci zúčastnili celkem 10 soutěží nejen v požárním útoku
a také se zúčastnili okresního kola Hry Plamen a soutěže dorostu, dále Závodu požárnické
všestrannosti, krajského kola a také 10 závodů TFA pro mladé hasiče. Na vítězných stupín-
cích se družstva mladších umístili 2x na 1. místě, 4x na 3. místě. Starší se umístili 1x na 1. a
3. místě a dorostenci 2x na 1. místě a 3x na 3. místě.

• V okresním kole dorostu v kategorii jednotlivci se Ondřej Zábrš umístil na 1. místě a Radim
Ledahudec obsadil 2. místo. Oba tak postoupili do Krajského kola. Ondra Zábrš již druhým
rokem závodí v TFA a v roce 2018 se zúčastnil 10 závodů, z toho 6 závodů v kategorii dorost
a 4 zápasy v kategorii muži do 35 let. Celkem 4x se umístil na 1. místě a 2x na 2. místě. Stal
se tak vítězem Moravské hasičské jednoty.

• V červnu na domácí půdě proběhl 9. ročník v požárním útoku „O putovní pohár starosty
MČ Brno-Slatina“ a „O pohár starosty SDH“. Na vítězném stupínku se mladší umístili na 1.
místě a tak putovní pohár starosty MČ zůstal doma.

• Před velkými prázdninami byla vyhlášena celoroční hra a na 1. příčce v kategorii mladší
byl Aleš Hájek a ve starších Ondra Zábrš.

• V „Soutěži požární ochrana očima dětí“ se Ondra Zábrš, Martina Prokšová a Natálie Čer-
vinková v okresním kole se umístili na 1. místě, v krajském kole se Ondra a Natálie umístili
na 2. místě a Martinka na 3. místě.

• O prázdninách byl pro děti uspořádán letní tábor, který byl zaměřen především na stmelení
kolektivu a trénování požárního sportu. Díky vedlejšímu sboru SDH Poštorná děti treno-
valy každý den požární útok na jejich hřišti, dále děti hrály spoustu her pro týmy i jednot-
livce.

• Za prokázání odborných znalostí soutěžící získali zasloužené odznaky. Konec roku byl ve
znamení Mikulášské a Vánoční besídky se spoustou dárků. Náročná je příprava akce „Den
s hasiči!“. Pomáhají nejen rodiče a mladí členové, ale i členové sboru. Podařilo se sehnat
29 sponzorů, byl připravován i doprovodný program. Spousta cen udělala radost všem
zúčastněným dětem.

• V Brně si jednotlivé sbory vzájemně pomáhají, ze Slatiny využívají pohostinství u SDH
Brno-Bohunice a SDH Brno-Útěchov. Bohužel slatinská SDH nemá žádné zařízení na dis-
ciplíny CTIF a hlavně není kde tyto disciplíny trénovat.

• Starostou SDH Brno-Slatina je Vladimír Dočkal.

• Náčelníkem je pan Sláma.

• Vedoucí dětí je Klára Šikulová.

6.2 Slatinský klub seniorů

• Na základě rozhodnutí na celostátní konferenci seniorů v Praze se rozhodlo o změně ná-
zvu jednotlivých seniorských společenství a pro slatinské seniory byl stanoven nový název:
Senioři ČR z.o. Brno-Slatina.
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Pan starosta Jiří Ides mezi seniory
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• Činnost se odvíjela od stálých aktivit - tj. besedy se zajímavými lidmi na různá témata, dále
1. středu v měsíci a 3. středu v měsíci byly taneční čaje, každé úterý a každou sudou středu
byly tzv. Zpívánky při harmonice pana Malého. V březnu byl Maškarní rej. Každých 14 dnů
v pátek navštěvovaly členky Fantázii, kde si vyráběly různé ozdobné a praktické předměty.

• V lednu měl zajímavou přednášku prof. Vyzula o příčinách a prevenci rakoviny.

• V únoru paní Šrejmová přiblížila oblast Krušných hor.

• V březnu byla hodnotící výroční schůze, na které vystoupila orientální tanečnice.

• V dubnu M. Buršíková vyprávěla o Stránské skále a Švédských valech.

• V květnu ke Dni matek děti MŠ Jihomoravské náměstí potěšily seniory svým vystoupením.
Navíc přišel pan starosta Jiří Ides a informoval o dění ve Slatině.

• V červnu senioři besedovali se slatinskými hasiči o prevenci požárů a jak se při požáru
chovat.

• Nedílnou součástí činnosti jsou zájezdy. V I. pololetí byl 3x zájezd do Mošoně, v dubu zájezd
do hřebčína v Kladrubech, v květnu do pivovaru Velké Popovice a do Průhonického parku.
Přípravu a zajištění zájezdů příkladně zajišt’uje pan Janoušek - vše vždy pečlivě naplánuje
a zajistí. Stejně tak výborný zájezd byl do pivovaru v Černé Hoře, spojený s konzumací
grilovaných kuřat.

• V dubnu pan Stejskal perfektně zorganizoval klubové sportovní hry a pravděpodobně se
z této akce stane tradice. V květnu se slatinské pětičlenné družstvo zúčastnilo Městských
sportovních her seniorů v Ivanovicích, kde slatinští senioři obhájili 3. místo z celkem 8 druž-
stev. V červnu proběhly krajské sportovní hry, a to v Břeclavi, kde Slatiňáci získali dvě 3.
místa z 50 účastníků.

• V červnu proběhla tzv. Klobouková párty, kde muži i ženy úředvědli slušívé i nápadité
klobouky.

• V září senioři navštívili Nový Jičín - zámek, muzeum klobouků známé značky Tonak, vý-
stavu věnovanou generálu Laudonovi, který v Novém Jičíně zemřel.

• V září byl zájezd do Bystřice pod Perštýnem a prohlédli si i tzv. Horáckou vesnici vč. pro-
hlídky kostela sv. Jana Nepomuckého na Zelené Hoře.

• Bio produkty Sonnetor a Bio čaje byly cílem zájezdu do Čejkovic.

• Na podzim byl opět zájezd do termálních lázní v Mošoni a do lázní Györ.

• Zajímavá byla beseda o Prevenci úrazů v seniorském věku, kterou zařídil MMB.

• Samozřejmě senioři zavzpomínali na 100. výročí vzniku Československa.

• V prosinci senioři uvítali děti z MŠ Jihomoravské náměstí, poseděli u stromečku a pobavili
se na Silvestrovské zábavě.

• Nedílnou součastí aktivit jsou návštěvy divadelních představení, většinou 1x za měsíc. O vstu-
penky se stará paní Mirka Gajdošová vč. výběru představení.

• Věškerá činnost je zdokumentována v kronice, kterou vede paní Čížková.

• O přípravu sálu a tomboly se starají členky výboru paní Bílá a paní Hofírková, sociální úsek
zajišt’uje paní Lobová, při veškerých akcích pomáhají paní Hrbáčková a paní Janoušková.

• Senioři si váží vstřícnosti vedení ÚMČ Brno-Slatina, které jim poskytuje prostory pro jejich
činnost a finančně je podporuje.

• Předsedou výboru je pan Jiří Čížek.

50



6.3 Klubíčko

Klubíčko bylo založeno v roce 1998. Motivací k jeho založení byla a stále je podpora rodiny jako
primární sociální skupiny, která děti nejvýznamněji ovlivňuje v jejich hodnotové orientacii a bu-
dování vztahů. Společně aktivně strávený čas a společné zážitky vedou k posílení vztahů v ro-
dině. Navíc je podporováno i mezigenerační soužití a zdravý životní styl. Klubíčko realizuje vol-
nočasové a osvětově vzdělávací akce, které jsou i pro rodiče, kteří pečují o děti za účelem prevence
sociálního vyloučení.

Klubíčko je i úspěšným řešitelem projektů MPSV ČR, JmK, MmB a MČ Brno-Slatina. Získání
projektů pro pracovníky Klubíčka znamená 5 minut radosti, ale nespočítané stovky hodin práce.

20. narozeniny Klubíčka byly oslaveny 19.9.2018 akcí „Dvacítka Klubíčka“ na Přemyslově náměstí
velkou účastí dětí i dospělých.

Klubíčko připravilo a uskutečnilo v roce 2018:

• Pravidelnou zájmovou činnost navštěvovalo

– Rodiče a děti (pravidelné kroužky) - 133 dětí a 133 dospělých

– Děti ve věku 3-6 - let (pravidelné kroužky) - 36 dětí

– ZK Provázek (děti 2-6- let) - 26 dětí (údaje za šk.rok 2018-19)

– Senior klub - 24 seniorek

• Příležitostné aktivity:

• Akce:

– 5 akcí - pálení stromků, MDD, Liška, Pout’, Martin - 2 236 rodičů a dětí

– 7x Táta na sobotu - 175 tátů a dětí

– 5 akcí pro prarodiče s vnoučaty - 81 prarodičů a dětí

– 2x sportovní akce ( volejbal a šipky) - 60 rodičů a dětí

– Herna (pondělí, středa, čvrtek) - 111 rodičů a dětí

– 1x loučení s Klubíčkem a 1x potáborové setkání - 156 rodičů a dětí

– podzimní burza - 218 prodávajících, 500 nakupujících, přes 50 pořadatelů

• Osvěta:

– první pomoc pro dospělé (u dětí) - 15 rodičů

• Kultura:

– 4x divadlo (S. Riedlová, soubor J.K.Tyla, 2x Radost - 230 rodičů a dětí

– 4x kulturní akce (Mikuláš, Karneval, Bál pro dospělé) -380 rodičů a dětí

• Tvořivé dílny:

– 1x Klub matek (šití pro maminky) - 12 maminek

– 3x tvořivé dílny (Velikonoce, Advent, Vánoce) - 226 rodičů a dětí

– 2x tvořivé dílny ke Dni matek a Vánoce pro MŠ - 423 dětí

– 4x tvořivá dílna pro seniory (Velikonoce, Vánoce) - 78 seniorek

• Pohybové aktivity a výlety:

– 2x Tátovíkend (Podmirov a RS Štíří důl) - 120 tátů a dětí

– 1x výlet seniorů (Luhačovice a Vizovice) - 48 seniorů

• Tábory:
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– 3x letní tábor (Dřevotvarka, Sebranice, Dřevotvarka) - 175 rodičů a dětí

– 2x příměstský tábor - 35 dětí

Sdružení dlouhodobou soustavnou prací s klienty, převážně obyvateli Slatiny, dosáhlo uznání
slatinské veřejnosti a spoluprací s MČ Brno-Slatina se podílí na na rozvoji prorodinných aktivit.
Dobře fungující rodina je tou nejlepší cestou k dobře fungující občanské společnosti.

Vedoucí Klubíčka je paní Marcela Koláčková.

6.4 Taneční skupina B-crew

Kromě pololetních tanečních kurzů nabízí B-crew Open Class lekce, fitness lekce a nově i cvičení
pro rodiče s dětmi. Kurzy jsou organizovány jako BABY ( 3-5 let), MINI (6-8 let), DĚTI (9-11
let), JUNIOŘI (12-14 let), DOSPĚLí (15 a více) a DOSPĚLÍ 2 (nad 28 let). Tréninky probíhají v II.
poschodí obchodního areálu Slatinka na Jihomoravském náměstí 1.

Vedoucí je Barbora Wöhlová.

6.5 Xside DANCERS

Tréninky probíhají v prostředí X-arény na ulici Tuřanka 55 a v ZŠ a MŠ Přemyslovo náměstí.
Tanečníci se úspěšně zúčastnili soutěže Czech Dance Masters (sóla, dua a malé skupinky) a mis-
trovství světa v polském Kielce v juniorské a dospělácké kategorii (Adults 22). V závěru sezóny
2017/2018 na mistrovství Evropy v německém Bremerhavenu v kategorii Adults 2 (nad 31 let)
vybojovali tanečníci 2. místo a stali se vicemistry Evropy.

Xside DANCERS řadí zájemce do následujících skupin: MINI (3-7 let), DĚTI (8-11 let), JUNIOŘI
(12-15 let), DOSPĚLÍ (16let a více) a DOSPĚLÍ 2 (nad 31 let).

Vedoucím je Pavel Kapoun.

6.6 Divadlo J.K.Tyl

V neděli 14. ledna soubor uspořáedal tradiční Maškarní ples pro děti. Ve čtvrtek 15. února reprízo-
val pohádku Podivné příhody pana Pumpipána, která byla premiově uvedena v listopaddu 2017.
S touto pohádkou herci vyjeli v neděli 4. března do městské části Brno-Obřany, v neděli 11. března
do Říčan u Brna a v další neděli do České u Brna. V neděli 18. března v sídle divadla hostoval
soubor spolku ČEDIVADLO z České, jehož členové v sále radnice uvedli Pirátskou pohádku. Jak
se stalo tradicí, sehráli slatinští herci během letních prázdnin představení pro děti na táboře ve
Skryjích u Tišnova - tentokrát obnovenou premiéru krátké pohádky o hodné bludičce. V sobotu
1. prosince divadlo pořádalo Mikulášskou nadílku pro děti a v úterý 25. prosince realizovalo ve
spolupráci se slatinskými farníky 5. ročník Živého Betléma

Členská základna souboru čítá přibližně 20 činných členů. Věkové rozpětí je od 21 do 78 let.
Pravidelné zkoušky probíhají vždy v pondělí a čtvrtek od 17 do 19 hodin. Zájemci o spolupráci
se mohou obrátit na vedení divadla kdykoliv v průběhu roku. Divadlo hledá zejména členy, kteří
by zajišt’ovali technické záležitosti - stavbu, zvuk a světlo.

Předsedou je PhDr. Martin Krytinář.

Místopředsedou je Petr Čampa.

Režisérkou je Mgr. Ludmila Slancová-Slavíková.

Rezervace a pokladní je Marta Kroutilová-Navrátilová.
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Divadelní soubor J.K.Tyl

6.7 Helceletka

Městská část Brno-Slatina ve spolupráci v Městskou policií, Fantázií a Besipem uspořádala v květnu
Dětské dopoledne na dopravním hřišti na Rousínovské ulici. Programem bylo: jízda na kole, jízda
zručnosti, nošení přilby a výbava kol, dopravní testík a soutěže s dopravní tematikou.

Soutěžit mohly děti starší 5 let, musely mít vlastní kolo či koloběžku, mít přilbu a děti musely mít
doprovod osoby starší 18 let.

6.8 85. Pionýrská skupina Letka - Pionýr, z.s.

Byl ustaven volnočasový klub Ježci. Pro první půlrok měl organizovat hlavně výlety pod vedením
Moniky Šenkové. Děti získávaly nové zážitky. Pro velké prázdniny připravila Monika příměstský
tábor.

Letka zorganizovala v létě pro děti stanový tábor ve Valtínově a to pět turnusů. Tábořiště je U Pan-
ského lesa nad Valtínovem, v malebné krajině jižních Čech, a to v prostředí České Kanady.Vlastně
tento rok byl 30. ročníkem letního tábora 85.ps Letky ve Valtínově. První celotáborová hra se v
roce 1988 nesla v duchu 80. výročí tunguzské události v oblasti sibiřské tajgy a jmenovala se
Expedice Meteorit 88. Jednou z etapových her bylo např. přiblížit k tábořišti co největší kámen.
V roce 2017 děti byly opět v Bradavicích, stali se farmáři, setkali se největším českým vynálezcem,
hráli skotské hry a jiné. Děti zde prožily mnoho nezapomenutelných zážitků a dobrodružství na
pozadí atraktivních příběhů z literatury či historie v rámci celotáborových her.

I v roce 2018 bylo o zábavu a krásné prožitky dětí opět pečlivě postaráno. Téma jednoho turnusu
bylo Bradavice Valtínovice - Harry Potter. Hlavní verdoucí I. turnusu byla Lucie Havlíková. Ve-
dle klasického táboření je stále více populární i turnus, zaměřující se na cykloturistiku, který pod
názvem Kolovalt organizuje tým Roberta Hložanky. Vedoucí III. turnusu byl Josef „Pepino“ Pro-
cházka - téma bylo zvoleno „Život na farmě“. Ve stylu skotských her byl IV. turnus pod vedením
Adama Samsoniuka. V. turnus pod vedením Martina „Praži“ Pražáka se nesl ve stylu odhalo-
vání starodávné civiliuzace Saturového města. Kromě těchto speciálních programů děti prožily
od bojových her v lese přes vodní hrátky v nedalekém rybníce, až po učení se tábornickým do-
vednostem hodně zážitků..

V rámci tohoto spolku začal fungovat volnočasový klub Ježci. Zpočátku byly plánovány výlety
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pod vedením Moniky Šenkové. Jsou určeny nejen dětem, co s Letkou jezdí na letní tábory, ale
všem dětem, které chějí získat nové zážitky.

Vedoucí PS Letka-Pionýr je Kateřina Dobčáková.

6.9 Poutníci z Podstránské

V roce 2016 začali obyvatelé z ulice Podstránská v Černovičkách společně chodit po okolí Brna
na procházky, uskutečnily se 4 procházky, dlouhé asi 10 km. V roce 2017 se začali přidávat další
zájemci, takže koncem roku 2017 už bylo 18 dospělých a 1 dítě. Procházek už bylo 14 a počet
ušlých km cca 140. Všichni se shodli na názvu Mladí poutníci z džungle Podstránská a účastníci
si nechali vyrobit i parádní trička s logem. I v roce 2018 s nadšením pokračovali ve vycházkách.

6.10 Big Beat ve Slatině - Anitals

Historie této hudební skupiny začala v roce 1966. Zakladatelé byli Lad’a Lahoda, nynější vedoucí
Jan Mrázek, Olin Jochman a Jaroslav Rozumek. V současné době je místo L. Lahody čtvrtým čle-
nem Jiří Procházka. Zkoušky probíhaly zprvu v bývalém holičství pana Machotského, později
v prostorách n.p. Slévárny Slatina, který byl vlastně oficiálně prvním zřizovatelem. Skupina pra-
videlně hrávala na „čajích“ u Vedrů. Činnost byla ukončena v roce 1974. U klasického bigbeatu
bylo sólová kytara, doprovodná kytara, basová kytara a bicí. Nezbytným byl vždy technik, v sou-
časné době je to Lad’a Štěpánek ml. Nyní kapela zkouší v malé zkušebně Fantázie. Jejich styl
evokuje bigbít z 60. a 70 let 20. století a líbí se nejen starším, ale i mladým.

Vedoucím je Jan Mrázek.

6.11 Slatinský historický klub, z.s.

Slatinský historický klub byl založen v roce 2001. Jeho hlavním posláním je sběr informací o histo-
rii Slatiny a jejich následné zpracování. Mimo to pořádá klub výstavy tematicky spojené s historií
Slatiny. Za dobu působení spolku vznikl již poměrně rozsáhlý archív nashromážděných materi-
álů, byly vydány čtyři díly Knížky o Slatině. K výročí 700 let od první autentické písemné zmínky
o Slatině byla velmi zajímavá výstava, u příležitosti uplynutí 300 let od postavení Kaple sv. Flo-
riána byla uspořádána výstav obrazů akademického malíře Petra Šmahy, na níž bylo k vidění i
několik obrazů jeho maminky paní Boženy Šmahové, roz. Hromádková. Na výstavě o slatinských
legionářích byly informace, které byly pro mnoho občanů neznámé. Unikátní byla výstava his-
torických plakátů, zvoucích na divadelní představení spolku J.K.Tyl. Kromě těchto aktivit inicio-
vali členové spolku odhalení pomníku obětem II. světové války z řad příslušníků Rudé armády a
byl instalován i pomník poručíku L.W.Kigginsovi, jedinému americkému letci, který zahynul na
území Brna, a to při bojové akci v roce 1944 poblíž Malé Slatiny. Je s podivem, že od roku 1945 ni-
koho nenapadlo, že Slatina nepostavila pomník svým osvoboditelům z německého područí. Byly
odhaleny i dvě pamětní desky a to významnému nadučiteli Antonínu Tillhonovi a legionáři On-
dřeji Veselému, který zahynul v koncentračním táboře ve Flossebürgu v roce 1944. Aktuální dění
ve Slatině monituruje a zahrnuje do slatinské kroniky od roku 2003 Miroslava Buršíková. Kronika
(bez příloh) je vyvěšena i na internetu. Klub vydal v roce 2017 pamětní pohlednici, na které jsou
zobrazeny všechny kapličky ve Slatině - Kaple sv. Floriána na Přemyslově náměstí, kaplička tzv.
na Skalkách a Kaple Panny Marie Bolestné v Malé Slatině. V roce 2018 byla použita dotace od
městské části Brno-Slatina k pořízení reklamních tužek a magnetek s motivem Kaple sv. Floriána.

Do archívu darovala paní Marie Prátová, roz. Vrzalová, součásti slatinského kroje, který měla po
své mamince. Tento dar je velmi cenný, protože je to pravděpodobně jediný původní kroj, který
se zachoval. Historický archív vlastní již mnoho dokumentů, především v papírové formě, které
darovali jednak členové klubu a jednak slatinští občané. Zejména rozsáhlá je kolekce historických
fotografií.
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Členové klubu publikují své příspěvky zejména v Aktualitách o Slatině.

Bohužel na věčnost už odešli:

první předseda klubu Ing. Bohumil Reichstädter, CSc., Jaroslav Hrubý, František Sklenář, Ivo
Koukola a Jan Štěpánek. V současné době jsou členy PhDr. Karel Janiš, Lubomír Krejčí, Karel
Červinka, předsedou klubu je PhDr. Martin Krytinář, místopředsedou je Ing. Lubomír Vysočan a
jednatelkou je Miroslava Buršíková
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7
Žijí mezi námi a s námi

7.1 Jubilanti

Členky pracovní skupiny po občanské záležitosti v městské části Brno-Slatina navštívily celkem
187 jubilantů v následujícím věkovém rozložení:

Ročník Věk Ženy Muži

1943 75 let 36 39

1938 80 let 22 10

1933 85 let 26 13

1928 90 let 10 3

1927 91 let 5 3

1926 92 let 4 2

1925 93 let 2 3

1924 94 let 3 0

1923 95 let 2 0

1922 96 let 1 1

1921 97 let 1 0

1918 100 let 1 0

Celkem 113 74

Z celkového počtu jubilantů bylo 61% žen a 39% mužů. Mezi jubilanty staršími 90 let bylo 29 žen
a 12 mužů. Nejpočetnější věkovou skupinou byli muži ve věku 75 let (21% z celkového počtu
jubilantů). Oproti loňskému roku vzrostl počet jubilantů o 39.

Jubilanti dostali dárkový balíček a přání podepsané panem starostou Jiřím Idesem.

7.2 Stoletá jubilantka

V prosinci oslavila své stoleté životní výročí paní Anežka Nosová, roz. Dvořáková. Paní Nosová
se narodila ve Slatině a zde také prožila téměř celý život. Její mamince bylo tehdy 42 let. Do zá-
kladní školy chodila do páté třídy na Přemyslovo náměstí. Pak dva roky chodila na měšt’anku
na Táborské ulici, protože ve Slatině měšt’anka ještě nebyla. Byla nejmladší ze čtyř sourozenců a
tak se pak začala starat o domácnost a nemocnou maminku, protože starší sourozenci již chodili
do zaměstnání. Maminka jí zemřela v jejích 59 letech a tehdy bylo paní Nosové 17 let. Nejtěžší
chvíle byla v době, kdy maminka rok a půl byla upoutána již jen na lůžko. Sestra Marie zemřela
ve svých 18. letech. Při žních se jí zapíchly vidle do nohy. Očkování proti tetanu se tenkrát nepro-
vádělo, a tak do roka umřela na otravu. Paní Nosová pečovala o rodinu - napřed o maminku a
pak o manžela a tři děti. Svého času chodila uklízet na místní úřad.

Celý svůj život chodila paní Nosová do kostela. Vzpomíná na pana faráře ThDr. Františka Křeh-
líka, že byl veliký dobrák. Pamatuje si, že byl přeřazen do Pavlic (poznámka kronikářky: Pan



Paní Anežka Nosová slaví své sté narozeniny. Přát přišel i místostarosta PhDr. Martin Krytinář

ThDr. Křehlík pro svou velkou popularitu a oblíbenost byl nepohodlný civilním úřadům v Brně
a zejména v Líšni). Vzpomíná i na paní Annu Kachlíkovou jako hodnou a obětavou ženu, která
se nejen starala o kostel, ale uklízela i ve škole, kde se topilo uhlím a všechno zvládala. Těší ji, že
péčí pana PhDr. Krytináře byl opraven hrob, kde je paní Kachlíková uložena a že také že hrob byl
opatřen mramorovou deskou se vzpomínkou na pana faráře Křehlíka. Viděla i novou rozšířenou
část slatinského hřbitova a líbí se jí.

Když bylo paní Nosové 30 let, byl postaven ve Slatině nový kostel Povýšení sv. Kříže a vzpomíná,
že dříve tam byla jen kaplička, kde sedávali při májových pobožnostech na schodech.

Paní Nosová se dosud dovede více méně sama o sebe postarat. Pomáhá jí její dcera paní Hana
Ráčková a syn Jiří Nos. Je spokojená, chodí na malé procházky.

Všichni této mimořádně hodné a přátelské ženě přejeme, aby mohla i nadále spokojeně a v dob-
rém zdraví prožívat další léta.

7.3 Věra Šedová

V dubnu se dožila právnička paní Věra Šedová 94 let. Vzpomíná, že život Čechů byl po roce
1938 těžší. Otec pracoval na železnici jako tunelář a aktivně pomáhal Slovenskému národnímu
povstání, stavbaři tehdy zásobovali partyzány materiálem a jídlem. Otec dělal nálože a překážky
na železnici, paní Šedová jako mladá dívka nosila partyzánům potraviny a podílela se na ošetřo-
vání raněných. Nakonec museli všichni odejít do hor a paní Šedová chodila do vsi pro mléko pro
partyzány. Po válce pracovala už v Čechách a nakonec zůstala v Brně. Do důchodu odešla v roce
1979 z ONV Brno-venkov.

Nyní žije spokojeně v domácnosti své dcery ve Slatině, která je zdravotnicí. Ráda vzpomíná na
své mládí i na mnoho dřívějších přátel a bývalých spolupracovníků. I přes to, že neměla lehký
život, je stále optimistkou a se zájmem sleduje současné politické dění.

V dubnu byla vyznamenána hejtmanem Jihomoravského kraje Zlatou medailí.

Přejeme paní Šedové, aby ji její optimismus neopustil a aby spokojeně a ve zdraví prožila i další
léta.
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Paní Věra Šedová

7.4 Stanislav Kalvoda – profesionální hasič

Pan Kalvoda začátkem roku spolu s českými kolegy hasiči zazářil v zábavné sportovní show
japonské Fuji TV. Česká sportovní reprezentace TFA (Nejtvrdší hasič přežije) jako vítěž loňských
Světových her hasičů a policistů v Los Angeles v USA přijala výzvu japonských hasičů změřit
síly a um v televizním klání v extrémních disciplínách.

Pan Kalvoda říká: „Byli jsme součástí velké televizní zábavné soutěži show, ve které se nejlepší
japonští hasiči, policisté, kouzelníci, celníci, parašuristé a příslušníci dalších profesí utkali s kolegy
z celého světa“. S. Kalovoda je 41letý obyvatel Slatiny a hasič z centrální brněnské požární stanice
v Lidické ulici v Brně. S jeho zachranářskou profesí se pojí i sportovní kariéra, během níž jako
člen české reprezentace na světových hrách hasičů a policistů v řadě zemí získal přes 45 medailí.
Televizní show však zažil poprvé. Po dohodě české a japonské televize vznikl divácky atraktivní
v hasičských disciplínách, hodně zaměřené na lezeckou zachranářskou techniku. Češi soutěžili
s Japonci ve všech disciplínách. V první překonávali překážkovou dráhu s lanovým traverzem a
výstupem po laně, ve které s mírnou převahou zvítězili hostitelé. Pak následoval těžký úkol - čtyři
čeští hasiči vč. S. Kalvody se po uběhnutí 60 m zapřáhli do popruhů a na vzdálenost 50 m odtáhli
23.tunový vyprošt’ovací automobil a tuto disciplínu těsně vyhráli. Třetí disciplínou byla štafeta,
kterou tvořil výstup po žabříku, průchod dřevěnou deskou pomocí palice, transport figuranta
úzkým tunelem po předespané dráze do cíle. Tuto disciplínu Češi vyhráli a tak celkovou soutěž
vyhráli 2:1.

Čeští hasiči v Japonsku sklidili obdiv, protože jako Evropané byli vyššího vzrůstu, ale předvedli
obrovskou mrštnost a zručnost, čímž předčili předčili domácí hasiče, kterým jsou tyto předpo-
klady takřka vrozené. Výsledky. klání se musely 14 dnů tajit, protože TV Fuji až do doby vysílání
přijímala tipy na vítěze.

Na asijský kontinent se pan Kalvoda podíval v září znovu a to se zúčastnil Světových her hasičů
a policistů v korejském Chungju.

7.5 Radek Málek – profesionální hasič

Radek Málek v roce 2019 bude slavit pádesátileté životní jubileum. Již 28 let slouží jako profe-
sionální hasič, nyní je jeho domovským pracovištěm hasičská zbrojnice v Brně-Líšni a bydlí ve
Slatině. Kromě náročné hasičské profese se věnuje kulturistice, a to kulturistice naturální, které

58



se nyní věnuje výhradně. Prohlašuje, že nejsou používány žádné podpůrné prostředky. Fyzička
je pro hasiče velmi důležitá a pro tento sport již zlákal i některé své kolegy. V roce 2012 se stal
mistrem světa v kategorii Masters (od 40 do 50 let).

Pan Málek má za sebou nespočet záchranných akcí. Zasahoval při požáru v Chemopetrolu v Litví-
nově, v hořícím hradě Perštejn, osvobozoval lidi ze střech domů při povodních pomocí vrtulníku.
Jeho první akcí před 28 lety byla záchranná akce při výbuchu plynu a následném požáru, při kte-
rém uhořeli i lidé. Ví, že při takových akcích se nesmí ztratit hlava a je nutná velká koncentrace.

Za své sportovní výkony má pan Málek už 38 pohárů a věří, že svou sbírku ještě rozšíří. V roce
2019 vyhrál na šampionátu naturální kulturistiky v Bruntále kategorii Masters a přivezl dvě me-
daile. V červnu 2019 se chystá na světové mistrovství do Athén v Řecku.

Rád jezdí na kole, v zimě jezdí na běžkách, miluje vysokohorskou turistiku. Alkohol a sladkosti
pro něj neexistují, protože musí ladit váhu. Jeho běžná hmotnost se pohybuje kolem 90 kg, před
závody přichází shazování - ideální hmotnost je 78 kg. Místo bílkovin pouští do svalů jen cukry.
A vysušuje tělo, příděl je jen 2 dcl denně. z jídla pak připadají zejména jen rýžové chlebíčky.

Pan Radek Málek je mezi svými kolegy legendou a v Brně nezaměnitelným pojmem.

7.6 Marie Plotěná

K 50. výročí brněnského multioborového uměleckého sdružení Q - Quinquaginta - byla uspořá-
dána pod záštitou primátora statutárního města Brna Ing. Petra Vokřála výstava v Křížové chdbě
a Rajské zahradě na Nové radnici v Brně. Sdružení Q je multioborové a sdružuje výtvarné umělce,
spisovatele, básníky, hudebníky i divadelníky věhlasných jmen. Být členem tohoto sdružení je
prestižní záležitost. Tato výstava je kolektivní, umělci zde vystavují vždy jen několik svých děl.

Vážíme si toho, že členkou je slatinská občanka, která má skuečně světové renomé, výtvarnice
paní Marie Plotěná. Na této výstavě se reprezentovala dvěma obrazy.

Stejně tak jsme rádi, že členem sdružení Q je slatinský rodák sochař Miloš Vlček. I on byl na této
výstavě zastoupen, a to sochou Jana Skácela.
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Obraz paní Plotěné na výstavě

Busta Jana Skácela od Miloše Vlčka
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7.7 Malířky Eva Krejčí a Marie Salátová

Stalo se již tradicí, že paní Eva Krejčí vždy na počátku jara pořádá výstavu svých prací. Tentokráte
vystavovala v galerii kavárny Dobrá zastávka na Kadetce v Brně na ulici Božetěchova 13. Výstava,
nazvaná Barevné energie, představila nově vytvořené olejomalby v stylu, který je pro ni typický
- líbezná barevnost, udivující fantazie.
V roce 1978 vznikl v Tišnově klub přátel výtvarných umělců. Od roku 1999 má sídlo v Železném
nedaleko Tišnova. Spolek každoročně pořádá Výtvarné léto a kulturní léto. Spolek sdružuje nejen
amatéry, ale i profesionální výtvarníky a umožňuje zájemcům výtvarného umění koupi umělec-
kých děl. Na letošní výstavě vystavuje několik desítek malířů nejen z České republiky, ale i ze
zahraničí.
V Železném vystavovalae paní Krejčí čtyři obrazy pod názvem Medúza, Nebeská pusa, Květ
v aurách a Květinový motýl.
Paní Marie Salátová se této výstavy také zúčastnila svými pracemi. Mimoto již několikrát vysta-
vovala v Brně v galerii Světlo na ulici Kounicova - pod názvem Čistá látka, jindy zase motto bylo
Prostě jen tak nebo Dámská jízda. Maluje suchým pastelem. její malby jsou něžné, poetické.

7.8 Petra Bezáková

Fantázie uspořádala akci na téma Chraňme si naše smysly pro žáky ZŠ Přemyslovo náměstí a
pozvala nevidomou paní Petru Bezákovou, aby dětem pověděla, jak náročný je život se zbytky
zraku.
Paní Bezáková i přes absenci zraku vede aktivní život. Dělá besedy a semináře o životě bez zraku,
ale také o výchově, výcviku a následné pomoci vodícího psa. Akce jsou určeny nejen dětem ve
školách, ale i dospělým. Také publikuje různé články. Její pes Chopper je jejím part’ákem a po-
mocníkem už 6 let a spolupráce s ním je pro paní Bezákovou nejen pěkná, ale také nedocenitelná.
Chopper vyhýbá spoustu překážek, které mohou na ulici být, dovede najít dveře, zastávku, pře-
chod, schody. lavičku i místo v MHD. Pomáhá jí být v chůzi sebejistější, rychlejší, přirozenější a
hlavně nevidomý není na vše sám. Není vhodné, když cizí člověk začne psa hladit či jinak roz-
ptylovat. Vodící pes může ztratit koncentraci na svůj úkol a děla pak chyby. Pokud by někdo chtěl
pomoci nevidomému, může mu pomoc nabídnout a vyčkat, zda nevidomý s pomocí souhlasí či
co by mu přišlo vhod.
Paní Bezáková žije ve Slatině bezmála celý život a ve Slatině se jí líbí.

7.9 PhDr. Jaroslav Monte Kvasnica

V nakladatelství Elysion vyšlo netrpělivě očekávané druhé vydání velmi oceňované knihy slatin-
ského rodáka pana Kvasnici. Kniha volně navazuje na již vydané tituly Krajina s vlky -Rapsodie
šedých stínů. J. M. Kvasnica se psům a psovitým šelmám věnuje takřka půl století. V knize se po-
drobně zabývá vlčí minulostí, přítomnosti i budoucnosti. Objasňuje vlčí etologii, loveckou strate-
gii, společenskou hierarchii a výchovu mlád’at. Důsledně vyvrací vžité pověry, lži i polopravdy,
které mezi lidmi kolují, snaží se fenomén vlka demýtizovat a usiluje o jeho absolutní zákonnou
ochranu.
Knihu doprovodil unikátními fotografiemi Filip Chludil a ilustracemi výtvarník a terénní biolog
Ludvík Kunc.

7.10 Vítání nových malých slatinských občánků

Vítání probíhá tradičně jednou na jaře a jednou na podzim. Děti dostávají na památku zlatý čtyř-
lístek pro štěstí a maminky kytičku. Školní děti zvýší slavnostní atmosféru svým vystoupením.
Slavnost končí zápisem do pamětní knihy a rodinným fotografováním.
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PhDr. Jaroslav Monte Kvasnice

V květnu bylo pozváno 26 rodičů s dětmi. K vítání se dostavilo všech 26 dětí,z toho 15 holčiček
a 11 chlapců. V listopadu bylo pozváno 38 rodičů s dětmi. K vítání se dostavilo 36 dětí, z toho 14
holčiček a 22 chlapců.

62



8
Sport ve Slatině

8.1 SK Slatina, z.s.

Největší sportovní organizací ve Slatině je SK Slatina. Předsedou SK Slatina je Ing. Václav Klaj-
sner.

8.1.1 Oddíl kopané

Oddíl kopané sdružuje ve Slatině nejvíce sportovců a je tedy největším a nejpočetnějším sportov-
ním oddílem v SK Slatina..

8.1.2 Maraton

Ing. Václav Klajsner je ve Slatině nejznámější maratonec, který se každý rok zúčastňuje několika
maratonskývch i půlmaratonských běhů v naší republice. Neznámnějším mezinárodním mara-
tonem je běh, organizovaný po celé Evropě, jehož je V. Klajsner každoročním účastníkem. Nemá
ambice běh vyhrát, ale velmi jej baví jeho atmosféra i přátelské setkávání s ostatními účastníky.
V říjnu 2018 to byl již 10 ročník, tentokrát v Lisabonu, jehož se zúčastnil. Pan Ing. Klajsner velmi
důstojně reprezentuje nejen naši republiku, ale i naši Slatinu.

8.1.3 Tenisový odddíl

Oddíl má již po léta ustálený počet členů, v soutěži má jen jedno družstvo a to v kategorii dospělí
06.III. třída sk. BA. Družstvo skončilo na 4. místě těsně za Jundrovem a to o 1 bod, při čemž
celkové body mělo s Jundrovem shodné.
V zimním období ve Slatině funguje nafukovací hala, což umožňuje zájemcům se věnovat tomuto
sportu po celý rok.
Předsedou oddílu byl cca 30 let Ing. Jaroslav Buršík. Z důvodu jeho dlouhodobé nemoci jej pro-
zatímně zastupoval Jiří Musílek.

8.1.4 Stolní tenis

• Družstvo A se stalo vítězem v základní části Divize a hrálo pak Play Off: Se Znojmem vy-
hrálo 2:1 v semifinále, ve finále vyhrálo s Rebešovicemi 2:0 a postoupilo tak do III. ligy. Hráči
A byli: Vojtěch Havel, Grunděl Matěj, Jeřábek Vladimír, Kuča Jan a Orság David. Vedoucím
družstva byl Vladimír Jeřábek.

• Družstvo B hrálo v Divizi a po skončení soutěže byli na posledním 12 místě a sestoupili do
krajské soutěže KS I. Vedoucím byl Jan Traxler.

• V městském přeboru hrálo družstvo C a umístilo se na 7. místě. Vedoucím byl David Ha-
lický.

• Družstvo D hrálo také v městském přeboru a protože se umístili na 11. předposledním místě
v této kategorii, sestupují do nižší soutěže a to do městské soutěže I. třídy. Vedoucím byl
Zdeněk Smílek.



Ing. Václav Klajsner na Maratonu v Lisabonu

Hráči stolního tenisu
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Vítězové v jednom ze závodů ČA Sportu pro všechny

• V městské soutěži I. třídy hrálo družstvo E a umístíli se na 5. místě. Vedoucím byl Vlastimil
Adam.

• Také v městské soutěži I. třídy hrálo družstvo F a protože se umístili na 11. předposledním
místě v této kategorii, budou příští sezónu hrát v městském přeboru II. třídy. Vedoucím byl
Milan Ondruš.

• V městské soutěži III. třídy hrálo družstvo G a umisili se na 8. místě. Vedoucím byl Vojtěch
Hodek.

• V městském přeboru starších žáků měla Slatina jedno družstvo, které se umístilo na 7. místě.
Vedoucím byl Vladimír Jeřábek.

• Družstvo juniorů Slatina nemá, protože junioři jsou zařazováni do družstev dospělých.

V úterý a čtvrtek dopoledne je herna propůjčována Parkinsonikům.

V herně byla provedena rekonstrukce a obnova podlahy a sociálního zařízení (sprchy, WC, ob-
klady).

Brněnský spolek stolního tenisu uspořádal ve Slatině dva turnaje pro děti.

Dlouholetým předsedou je Petr Čampa.

8.1.5 Sport pro všechny – ČASPV

• Jsou zde dva oddíly - žákyně a žáci (děvčata a kluci od přeškolního věku) od 5 let do třetí
třídy a ženy (pro ženy středního věku).

• Cvičení probíhá kromě prázninových měsíců - v tělocvičně ZŠ a MŠ Jihomoravské náměstí
jednu hodinu týdně.

• Žákyně cvičí Marie Konečná, Ing. Lenka Matyášová a Eva Kotrlová. Ženy cvičí Marie Ko-
nečná.
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Vítězné účastnice na závodech ČASPV

• Organizace má 33 členů, z toho 4 chlapci a 14 děvčat. Dospělých je 19. Členská základna se
velice mění, odchází školáci a přiccházejí děti ze školek.

• Nadále má organizace zastoupení v Metodické radě Regionálního centra v Brně (Marie Ko-
nečná), členky a hlavně cvičitelky se zúčastňují akcí RC Brno, seminářů, školení a pod.

• V květnu se 10 děvčat a 2 chlapci zúčastnili Atletických závodů, které pořádalo RC SPV Brno
na hřišti v Brně-Bohuniucích. Soutěžilo se v běhu, skoku dodálky a hod míčkem. V každé
věkové kategorii měla Slatina zastoupení na stupních vítězů a děti si dovezly medaile. Tý-
den na to byly atletické závody krajské, ve kterých soutěžily Klára Matyášová a Hana Klas-
nová. Klára Matyášová pak postoupila do celostátních závodů, které se konaly v Třebíči.

• Zájímavá je disciplína - „Zápolení na dálku“, které spočívá v tom, že cvičenci ve svých tělo-
cvičnách plní na čas různé disciplíny - člunkový běh, skok z místa, hod medeicinbalem ze
sedu, skok přes švihadlo. Vše se zapisuje a výsledky se posílají do Prahy, kde se vyhodnotí.

• V červenci se uskutečnil XVI. Všesokolský slet. Stal se součástí oslav 100. výročí vzniku
našeho novodoého státu. Pro slet nacvičili sokolové 10 hromadných skladeb, jedenáctá byla
společným česko-slovenským dílem, nazvaným symbolicky SPOLU. Skladba byla opravdu
krásná a dojemná. Další dvě skladby připravili hosté - první ČASPV s názvem Gymanstický
sen a druhou předvedli cvičenci z Dánska. Hromadná cvičení byla v Eden Aréně a přenášela
je česká televize. Gymnastický sen cvičilo 450 cvičenek a cvičenců a mezi nimi cvičily ze
Slatiny Marie Konečná a Jarmila Nosová. Náčiním byly červené a žluté sítě a muži měli
trekové hodle. Cvičení se vydařilo.

• Cvičební rok je již tradičně ukončovám na zahradě u Konečných.

• Předsedkyní organizace ČASPV ve Slatině je Marie Konečná.
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8.1.6 Oddíl kulturistiky

Posilovna Monster Gym je vybavena profesionálními stroji těch nejlepších výrobců a designový
interiér poskytuje sportovcům hluboké zážitky. Do posilovny chodí i borci, kteří pak soutěží i
v evropských soutěžích. Měsíční permanentka pro studenty stojí 450 Kč.

Kontaktní osobou je Tomáš Dolníček.

8.2 Sportovní klub SSK Vedra – Slatina

Klub se rozrostl o další tým - tým A hraje I. třídu, tým B hraje 3. třídu stejně jako tým C.

Áčko již po několikáté vyhrálo ve své kategorii, do vyšší soutěže však hráči nechtějí jít a navíc
onemocněl nejlepší hráč. Béčko skončilo ve své kategorii na 3. místě a Céčko v téže třídě skončilo
na předposledním místě.

Členové mají zájem hrát ještě i soutěž družstev v trojbendu, rozhodne členská schůze.

V roce 2019 bude klub slavit 20. výročí založení klubu.

Předsedou klubu je Lubomír Cupák.

8.3 Gepardi Brno

Slatinské a Kobylnické florbalové kroužky Fantázie ve Slatině a Sluníčka v Komárově jsou partou
florbalových sportovních nadšenců, kteří vystupují jako Gepardi.

Mladší žáci potvrdili starou pravdu, že obhájitt titul bývá vždy těžší, než jej získat. Finálový
turnaj Orelské florbalové ligy se odehrával v Uherském Brodě. Ve finále po řádné hrací době i
po prodloužení byl stav 2:2. Rozhodly až nájezdy, a to ve prospěch Gepardů a ti obhájili tirul
mistra OFL pro rok 2017/2018. Nejlepším brankářem turnaje byl vyhlášen Lukáš Šikuta.

Mladší žáci z prvních až pátých tříd počtvrté v řadě získali mistrovský titul. V sezóně celkem na
osmi bodovaných turnajích získali 5 zlatých medailí a 2 stříbrné medaile. Za nimi zůstali Zbýšov
s Rosicemi. V lize měli Gepardi ještě druhý tým, kde se rozehrávaly jejich naděje. Tento tzv. Blue
tým dosáhl na 6. místo.

Starší žáci ve 12. ročníku Ligy „Mezi městy“ také obhajovali loňský titul. Za sezónu získali 2 zlaté
a 4 bronzové medaile a z celkových 36 zápasů obsadili celkové druhé místo a museli titul mistra
nechat SKP Kometa Brno.

Turnaj „Miroslavská florbalka“ patří mezi nejoblíbenější. Turnaj přípavek pro 1.-3. třídy obsadila
družstva Gepardů Slatina, Komárov i Kobylnice. Zvítězil Komárov, Slatina byla na 4. místě a Ko-
bylnice při své premiéře na 6 místě. Odpolední turnaj pokračoval kategorií pro 4.-6. třídy. Zvítězil
sice domácí tým Černých jestřábů Miroslav, ale Putovní pohár si po roce opět odvezli Gepardi

8.4 Slatinský kros

Původní Slatinský kros se rozšířil na trojboj pod titulem Brněnský běžecký trojboj, a to: 16.9. byl
tzv. Slatinský kros, 6.10. byl běh do vrchu, zv. Běh na Strandu a 7.10 byl silniční běh zv. Černovická
Svitava.

Slatinský kros proběhl již po dvanácté, Běh na Strandu byl poprvé v roce 2017, let proběhl vlastně
druhý ročník. Je to závod ryze do vrchu. Závodníci běží trasu 450 m dlouhou s převýšením 47 m.
Startují přitom individuálně a s minutovým odstupem od přístřešku Stránská s cílem u trianglu.
Výsledné časy si potom co se vrátí na místo startu, mohou porovnat s ostatními běžci Závod nemá
věkové omezení. Nejrychlejší muž a nejrychlejší žena získávají putovní pohár s kamenem přímo
ze Stránské skály.

Nedílnou součást kroniky tvoří přílohy, publikované na internetu, a to:
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• Výsledková listina 12. ročníku slatinského krosu

• Historie vítězů slatinského krosu

• Vícenásobní vítězové slatinského krosu

8.5 Atletika ve Slatině

Pan Mgr. Lukáš Plachý, zakladatel slatinského krosu a obětavý nadšenec pro sport a zejména at-
letiku se svým týmem v roce 2007 oslovil obě slatinské základní školy s nabídkou žákům prvního
stupně navštěvovat atletickou přípravku. Pro tréningy bylo a je využíváno venkovní hřiště při ZŠ
a MŠ na Jihomoravském náměstí a školní vnitřní tělocvična. Pod vedením hlavního trenéra Mgr.
Plachého děti i starší atleti trénují atletické disciplíny. Děti jezdí 2x do roka na atletická soustře-
dění, mladí atleti závodí v přespolních a silničních bězích a pravidelně se zúčastňují atletických
soutěží nejen v Brně ale i v Jihomoravském kraji a vlastně v celé republice. Akce Slatinský kros
v letošním roce proběhl již po dvanácté.

Postupem času začalo docházet ke specializaci na určitou disciplínu.Z místních dětí se začali
stávat nejlepší atleti v Brně, v kraji i celé republice. Získali mnoho medailí na Olympiádě dětí
a mládeže, Mistrovství ČR. Někteří dosáhli i nejvyšší mety - reprezentační starty na mezinárodní
úrovní, Pohárů vítězů evropských zemí či Mistrovství Evropy v atletice dorostu.

Některé děti z první přípravky dospěly a někteří z nich dělají atletiku dosud. Krásným příkladem
je David Foller, který se specializuje na běh 3000m překážek. V této disciplíně je v rámci republiky
na 3. místě a to jako junior už závodí v mužské kategorii v extralize. V letošním roce vybojoval
mistrovský titul v běh na 10 000 m na dráze a získal nominaci na Mistrovství Evropy v běhu do
vrchu. Zúčastnil se i na Mistrovství světa ve finském Tampere.

Obětavá péče při trénování dětí ve Slatině přináší radost nejen závodníkům, ale také trenérům
v čele s Mgr. Lukášem Plachým.
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9
Různé

9.1 Farmářské trhy

Farmářské trhy probíhaly v kulturně společenském středisku na Přemyslově náměstí ve čtyřech
termínech. Prodávaly se tam produkty od regionálních farmářů, pěstitelů a řemeslníků. Pořádá
je MČ Brno-Slatina.

Atmosféru zpříjemnilo i vystoupeční hudební bigbítové skupiny Anitals.

9.2 Sběr šatstva – Charitní šatník

Diecézní charita ve spolupráci s místní organizací KDU-ČSL uspořádali sběr šatstva Charitativní
šatník na jaře a na podzim. Občané přinesli pytle i krabice s věcmi, které již nepotřebují, ale
mohou dobře posloužit jiným potřebným občanům, zejména letní a zimní oblečení, lůžkoviny,
prostěradla, utěrky, ručníky, záclony, domácí potřeby (ne elektrospotřebiče), obuv, funkční ruční
nářadí a další věci běžné spotřeby.

Sběr obětavě zajišt’ovali pan PhDr. Martin Krytinář a paní Marta Kroutilová-Navrátilová. Nasbí-
rané věci pak odváželo auto Diecézní charity.



10
Závěr

Opět máme za sebou jeden rok, který byl plný významných i méně významných a zajímavých
událostí v životě slatinských občanů. Snažila jsem se alespoň ty nejvýznamnější a snad i nejza-
jímavější zachytit. Jsem vděčná všem, kteří mně ochotně poskytovali informace z oblasti jejich
činnosti, bez nichž by nebylo bezmála co psát do kroniky. Vážím se podpory vedení městské části
Brno-Slatina, pana starosty Jřího Idese a pana místostarosty Mgr. Petra Semráda i pana místosta-
rosty PhDr. Martina Krytináře i pracovníků Úřadu této městské části. Vděčná jsem pan PhDr.
BcA. Martinu Krytinářovi a panu Lubomíru Krejčímu za poskytování fotografií různých slatin-
ských akci, které jsem sama nezachytila a panu Radomíru Černochovi, Ph.D za formátování a
osazování textu kroniky fotografiemi. Nejraději bych vyjmenovala všechny, kteří svým příspěv-
kem a informacemi přispěli k zachycení dění ve Slatině a tím kroniku obohatili. Oproti dřívějším
letům kronika obsahuje novou přílohu „Slatina dříve a nyní“, kterou zpracoval PhDr. Martin
Krytinář.

Ze zemědělské obce se Slatina postupně od roku 1919 stávala stále více městskou částí, jejíž ži-
vot je nyní výrazně ovlivňován i přilehlou průmyslovou zónou zv. Černovická terasa. Pro život
jsou zde velmi příhodné podmínky. Výborné je dopravní spojení městskou hromadnou dopravou
nejen do středu města Brna, ale i do ostatních městských částí. Záviděníhodné jsou možnosti na-
kupování (Penny, Lidl, Kaufland a množství různých menších obchodů), výborná je dostupnost
lékařské péče a školství. Co však slatinské občany sužuje je neuvěřitelné množství dopravních
prostředků, které projíždějí Slatinou. Dopravní přetíženost se řeší již mnoho let, ale dosud se ne-
podařilo dojít k žádoucímu zlepšení.

Slatina má 10 000 obyvatel s trvalým bydlištěm, v nově zbudovaných bytových domech při ulici
Řípská, zejména v oblasti zv. Zelené město v lokalitě bývalých kasáren a dále kolem ulice Řípská
směrem k letišti byla a je mohutná bytová výstavb vč. občanské vybavenosti. Lidé si zde byty
kupovali mnohdy s cílem je pronajímat zájemcům, kteří mají trvalé bydliště někde jinde, což
počet obyvatel reálně zvyšuje, ale statisticky nelze zachytit. A tisíce lidí dojíždí za prací do Slatiny,
zejména na Černovickou terasu.

Odpovědně lze říci, že Slatina je pro život velmi dobrá, pohodlná a v rámci Brna i velmi žádaná
lokalita.

Zapsala Miroslava Buršíková

Červenec 2019



ZE SERIÁLU AKTUALIT O SLATINĚ 
SLATINA KDYSI A DNES  

Aktuality o Slatině 1/2018 

 Budova školy v roce 2006              Budova školy v listopadu 2017 

Budova na ulici Šmahova 110 slouží od roku 1997 jako sídlo tehdejší Integrované střední školy 
polygrafické v Brně (od roku 2013 Střední školy grafické Brno). Škola jako taková byla zřízena 
v roce 1988 odtržením od Středního odborného učiliště místního hospodářství města Brna s cílem 
vyučovat sazeče, tiskaře a knihaře odděleně od jiných oborů. Budova na Šmahově ulici v současné 
době slouží jako sídlo školy a pracoviště praktického vyučování. V menším rozsahu se zde vyučují 
i teoretické předměty. Na škole lze vystudovat maturitní obory Polygrafie, Obalová technika, 
Reprodukční grafik pro média, Tiskař na polygrafických strojích a Technik dokončovacího 
zpracování tiskovin. Nabízeny jsou i zkrácené formy studia s výučním listem. Mimoto škola 
zajišťuje další vzdělávání dospělých v rámci celoživotního vzdělávání. Ve škole se vyrábí 
nejrůznější polygrafické produkty, a právě Aktuality o Slatině jsou jedním z nich.  
Střední škola grafická Brno, příspěvková organizace, je státní školou a je jedinou tohoto typu  
v České republice. Svým významem výjimečná škola zviditelňuje, vzhledem k rozsáhlé síti své 
působnosti (spolupráce s desítkami firem a několika základními i středními školami), Slatinu nejen 
v Brně, ale v celé republice. A stejně jako většina veřejných budov ve Slatině, prošla  
i tato v posledních letech rozsáhlou regenerací. 
 

Aktuality o Slatině 2/2018 

Ulice Vlnitá začátkem 70. let 20. století          Ulice Vlnitá v roce 2018 

Ulice Vlnitá vznikla v roce 1953 a byla nazvána podle své polohy v mírně zvlněném terénu. 
Bytové domy v této ulici byly koncem devadesátých let minulého století rozšířeny o půdní 
nástavby, později jednotlivé domy prošly celkovou revitalizací. Vlnitá ulice se může pyšnit 
rozlehlým dětským hřištěm obklopeným bohatou zelení. Dopravní zatížení této lokality je 
minimální. 



Aktuality o Slatině 3/2018 

Ulice Tilhonova koncem 50. let 20. století         Ulice Tilhonova v roce 2018 

Tilhonova ulice vznikla koncem 19. století a původně se jí říkalo Brněnka, protože se nachází 
podél silnice vedoucí do Brna. V roce 1930 byla tato ulice pojmenována po místním rodáku 
Antonínu Tillhonovi (*1845–†1908), dlouholetém slatinském učiteli, osvětovém a kulturním 
pracovníku a čestném občanu obce. Stromy vysázené před více než šedesáti lety podél bytových 
domů – tehdy novostaveb – vyrostly do takových rozměrů, že ze stejného úhlu pohledu dnes 
bytovou výstavbu zcela zastiňují.  
 

Aktuality o Slatině 4/2018 

Přemyslovo náměstí v 50. letech 20. století   Stejný pohled začátkem roku 2018 

Na Přemyslovo náměstí se v seriálu Slatina Kdysi a dnes vracíme už poněkolikáté. Historická 
fotografie tentokrát zachycuje, mimo jiné, dnes již neexistující tři domky, z nichž poslední 
sloužil jako obecní pastouška, která v roce 1852 vyhořela. Velmi rychle však byla postavena 
nová. Druhý a třetí domek byly zbourány kolem roku 1970 a v místech, kde domy stály, je dnes 
zřízeno malé parkoviště. Na místě prvního stavení, které bylo zdemolováno nedávno, dnes stojí 
nová budova, která bude sloužit jako asijské bistro a klub.   
 



Aktuality o Slatině 5/2018 

Skleník u základní školy v červenci 2015                   Mateřská škola na stejném místě v dubnu 2018 

V květnovém vydání seriálu Slatina kdysi a dnes si připomínáme historii poměrně nedávnou. 
Skleník s učebnou stojící u základní školy na Přemyslově náměstí, který je zachycen na 
fotografii z roku 2015, byl uveden do provozu ve školním roce 1959/1960, a to především díky 
iniciativě tehdejšího místního učitele Jana Přívětivého. Výstavba byla prováděna svépomocí 
učiteli, žáky vyšších ročníků a rodiči v součinnosti s patronátním národním podnikem Slatina 
(ve stejné době se souběžně budovaly i školní dílny, upravovala zahrada a arboretum). Školní 
zahrada v té době byla chloubou školy a sloužila pro přípravu učitelů z celého Brna i kraje. Žáci 
se zde učili základům pěstitelských prací. V posledních letech však skleník nebyl využíván. 
Proto Rada městské části rozhodla v roce 2015 o demolici chátrajícího skleníku a stávající 
prostory vyhodnotila jako vhodné pro stavbu mateřské školy, po které byla naopak velká 
poptávka. Nová třída mateřské školy pro 28 dětí byla slavnostně otevřena v březnu 2016, v říjnu 
2017 byl zahájen provoz i druhé třídy s kapacitou dalších 28 dětí.    
 

Aktuality o Slatině 6/2018 

Konec ulice Budínská v roce 1979           Stejný pohled v květnu 2018 

Ulici Budínská jsme se věnovali v seriálu Slatina kdysi a dnes už vícekrát (Aktuality 6/2016, 
11/2016, 5/2017). V tomto vydání můžeme porovnat fotografie zachycující konec ulice, kde 
ústí do ulice Malachova. Ulice Budínská je původně druhá nejstarší část Slatiny. Od počátku 
v ní stály malé rodinné domky „domkařů“, obývané bezzemky, především dělníky. Ulici se 
odjakživa říkalo Budín. Proč tak tomu bylo však není historicky doložené. V roce 1930 byla 
tato ulice i z tohoto důvodu oficiálně pojmenována Na budíně a v roce 1946 byla přejmenována 
na Budínská, čímž zaniklo historické pojmenování Budín. Snímek zachycuje i budovu, která 



před více než devadesáti lety sloužila například jako pekárna při Živnostenském spolku, později 
jako drobná provozovna MNV a od devadesátých let 20. století do roku 2017 jako Úřad městské 
části Brno-Slatina a přibližně za rok bude sloužit jako revírní služebna Městské policie Brno, 
která se do objektu v současné době postupně stěhuje.  
 

Aktuality o Slatině 7–8/2018 

Akce „Z“ v roce 1965                Stejný pohled v roce 2018 

Slatinka byla původně osada na jihovýchodním okraji slatinského území. Byla vystavěna ve 
druhé třetině 18. století v polích mezi Slatinou a Tuřany kolem kostelíku a poutního místa, 
zvaného Stella Aurea – Zlatá nebo též Mariánská Hvězda. Po zrušení poutního kostelíku v roce 
1874 a později i jeho zboření byla osada lidově nazývána Malá Slatina či Slatinka. V roce 1887 
byla u severního konce Slatinky postavena Vlárská dráha. Ve druhé polovině 20. století 
pokračovala izolace osady od okolních sídel vybudováním tuřanského letiště jižně od Slatinky 
a severně stavbou průmyslových areálů kolem slatinského nádraží. V těsné blízkosti Slatinky 
vede i dálnice D1.  
V roce 1930 byla tato osada, respektive ulice, pojmenována Na Slatince a v roce 1946 byl její 
název zkrácen na Slatinka. Historický snímek z roku 1965 zachycuje budování silnice  
a chodníků ve Slatince směrem k trati v rámci akce „Z“.  
 

Aktuality o Slatině 9/2018 

 Původní domek ve 40. letech 20. století       Dnes na stejném místě sídlí soukromá firma  



Ulice Kovárenská – stará ulička z poloviny 19. století, vedoucí z ul. Budínské do Hliníku, byla 
v roce 1930 pojmenována Nad kovárnou, protože kdysi bývala nedaleko od této uličky kovárna. 
V roce 1946 byl název zkrácen na Kovárenská. Tak se jmenuje dodnes. Historický snímek, za 
který děkujeme paní Reissmannové, zachycuje původní rohový domek stojící na rozhraní ulic 
Kovárenská a Matlachova, který koncem 90. letech nahradil objekt soukromé firmy zabývající 
se vybavováním cukráren, pekáren a gastronomických provozů.  
 

Aktuality o Slatině 10/2018 

Průvod na Přemyslově náměstí koncem 30. let 20. stol. Stejný pohled v roce 2018 

Nejstarší části obce Slatina – Přemyslovu náměstí – jsme se v seriálu Slatina kdysi a dnes 
věnovali už vícekrát. V tomto porovnání se na Přemyslovo náměstí vracíme už pošesté. 
Tentokrát je na historickém snímku s průvodem, který byl pořízen koncem 30. let 20. století, 
zachycen původní dům s transformátorem umístěným na střeše. Toto stavení však později 
vyhořelo a dnes na stejném místě stojí obytný dům s několika byty, na který navazuje pošta.   
 

Aktuality o Slatině 11/2018 

Pohled na Boží muka a Napoleonský kříž v roce 1943     Stejný pohled v roce 2018 

Na rozhraní ulic Lučiny a Tilhonova stojí od konce roku 1805 čtyři metry vysoký kamenný 
kříž s Kristem, nazývaný jako Napoleonský kříž. Stojí v místě, kde je hromadný hrob vojáků, 
kteří přišli o život následkem zranění v Bitvě u Slavkova. Vedle kříže původně stála i Boží 
muka, jak zachycuje fotografie z roku 1943. Boží muka však byla časem zničena. Naštěstí je 
do dnešních dnů zachován alespoň původní kříž, který se v roce 2005 dočkal třetí opravy.   



Aktuality o Slatině 12/2018  
 

 

Původní hřbitovní kaple v roce 1943            Slatinský kostel s oratoří v listopadu 2018 

Porovnání kostela jsme se věnovali v seriálu Slatina kdysi a dnes v prosincovém vydání 
Aktualit o Slatině v roce 2015. Tehdy jsme porovnávali současný vzhled kostela s fotografií 
pořízenou v roce 1948, kdy byl kostel Povýšení sv. Kříže dostavěn a vysvěcen. Ještě před tím 
ale na stejném místě stála hřbitovní kaple, kterou v roce 1914 postavil místní občan František 
Kachlík. V následujících letech však byla kapacita kaple nedostačující, a tak byla v roce 1947 
zahájena její přestavba na kostel. Stavba byla dokončena v roce 1948 a letos v září měl kostel 
výročí 70 let. Přilehlá oratoř byla přistavěna v roce 1994. Podrobnosti k výročí kostela lze 
dohledat v zářijových Aktualitách o Slatině, ve kterých byla tomuto tématu věnována celá 
strana.  

 
Zpracoval: PhDr. Martin Krytinář 
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